
کاملا هریس جدی ترین گزینه معاون 
اولی جو بایدن خواهد بود

خبر بد برای جمهوری 
خواهان زن ستیز 

ایــن روزها کرونا و مصائبش باعث شــده موقعیت 
ترامپ در کاخ ســفید بســیار متزلزل شود، حال در 
چنین شــرایطی جو بایدن رقیب انتخاباتی ترامپ، 
می خواهد با انتخاب یک گزینه از بین میشل اوباما، 
کاملا هریــس و الیزابت وارن یک زن را به عنوان 
معاول اول خود انتخاب کند تا شانس پیروزی خود 
بر ترامپ را بــه طور فزاینــده ای افزایش دهد. از 
روزی که جای پای جو بایــدن، نامزد دموکرات ها 
در انتخابات مقدماتی محکم شــد، حدس و گمان 
در مورد معاون وی تبدیل به یک رویه جاری شــد. 
مهم ترین مسئله ای که در آن زمان مطرح شد، این 
بــود که وی باید از یک زن بــه  عنوان معاون خود 
استفاده کند. این احتمال هم از سوی خود او منتفی 
نشــده بود، اما حالا ابراز تمایل بایدن برای حضور 
میشــل اوباما، بانوی اول ســابق آمریکا به عنوان 
معاون می تواند یک شوک بزرگ در اخبار مربوط به 

انتخابات آمریکا باشد. ...

پای حق کارگران در میان است

کارگران در انتظارند
 زمان تعیین شده توسط 

رئیس قوه قضاییه جهت بررسی وضعیت 
کارگران جهت تعیین دستمزد آن ها به 

اتمام رسید اما خبری از  تصمیم جدیدی 
برای رسیدگی به این مهم نشد

پاسخ مدیرکل دفتر سلامت روانی، 
 اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت

 به یک شایعه:

معتادانمیگیرن!

سالانه 25 سانتی متری  دشت مشهد 
فرونشست می کند: 

زیر مشهد 
خالی می شود

خداحافظی همیشگی با برنامه »90«

انگشت کج عادل

مدیر موزه فرش ایران مطرح کرد؛

نیاز به حمایت رسانه ها 
و فضای مجازی برای 

جذب مخاطب

تحلیل روز

گزارش ویژه

در این شماره می خوانید
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گفت وگوی اختصاصی صبح امروز با عضو فراکسیون زنان مجلس دهم در مورد 
حواشی ناشی از سخنان زهره سادات لاجوردی مبنی بر عدم اهمیت کودک همسری در جامعه؛

ی  ک همسر د کو
سیاسی یا  اجتماعی  مساله ای 
سیاوشی: مطرح کردن این موضوع که کودک همسری مسأله اصلی جامعه ما نیست به منظور ایجاد تقابل سیاسی است
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شاید اگر دو ماه پیش ســوال می شد که رئیس مجلس 
یازدهم چه کسی خواهد بود با اطمینان بیشتری می شد 
پاسخ داد؛ آن روز تنها یک اسم به گوش می رسید و آن 
»محمدباقر قالیباف« بود اما کم کم تحرکات رقبا و پیدا 
شــدن سر و کله اســامی دیگر، لبخند رضایت  را روی 

صورت آقای خلبان کم رنگ تر کرد .
به گزارش خبرآنلاین، هرچه به آغاز کار مجلس یازدهم  
نزدیک می شــویم معادلات سیاســی درباره ســرانجام 
کرسی ریاست پیچیده تر می شود. جدال و کشمکش های 
روزهای قبل از ا نتخابات ۲ اسفند حالا به دعوای قدرت 
تبدیل شده اســت و  زبانه های اختلاف و ائتلاف بر سر 
اینکه چه کســی رئیس باشد هر روز ارتفاع بلندتری پیدا 

می کند.
شاید اگر دو ماه پیش ســوال می شد که رئیس مجلس 
یازدهم چه کسی خواهد بود با اطمینان بیشتری می شد 
پاسخ داد؛ آن روز تنها یک اسم به گوش می رسید و آن 
»محمدباقر قالیباف« بود اما کم کم تحرکات رقبا و پیدا 
شــدن سر و کله اســامی دیگر، لبخند رضایت  را روی 
صــورت آقای خلبان کم رنگ تر کــرد تا جایی که امروز 
کفه ترازو به نفع رقبا ســنگینی می کند و همین موضوع 
شهردار اسبق تهران را وادار کرده است تا برای نشستن 

در راس قوه مقننه شهر به شهر به دنبال رای باشد.
میــدان داری بازی بهم زن هاپایداری هــا که در اردوگاه 
اصولگرایی به »بازی بهم زن ها« یا »بچه شلوغ  کن ها« 
معروف بودنــد این بار برای نو اصولگرایان دردسرســاز 
شدند.درحالی  که تصور می شــد در این بازی »مرتضی  
آقا تهرانی« به عنــوان اصلی ترین کاندیدای این طیف 
برای ریاســت وارد میدان شــود و در قد و قامت رقیب 
قالیباف ظاهر شــود و در نهایت با گرفتن سهمی بیشتر 
کنار بنشــیند مانند آنچه در دقایق آخر انتخابات بر سر 
لیست واحد افتاد اما بازی آنها به گونه  دیگری رقم خورد.

پایداری هــا این بار به جای آنکه خــود گزینه ای مطرح 
کنند به ســراغ رقبای پر و پا قرص تری رفتند تا آنها را 
با یکدیگر هم کاســه کنند و خوابی را که شورای ائتلاف 
اصولگرایــان برای مجلس یازدهم دیده بود را آشــفته 
کنند. از همین رو بود که زمزمه های جلســات »صادقی 
محصولــی« قائم مقام دبیرکل جبهه پایــداری با حلقه 
احمدی نژادی ها به گوش رســید. هرچند این جلســات 
واکنش زیادی به دنبال داشت و بسیاری از اصولگرایان 
بــه ویژه حامیــان قالیباف به آن تاختنــد اما هرچه بود 
کار خــودش را کرد و زحمــت قالیباف با »ائتلاف نه به 

قالیباف« چندین برابر شد.

مثلثبرمودایاحمدینژادیها
 »ما نبودیم تکلیف ریاست مجلس یازدهم همان دو ماه 
پیش مشخص شــده بود« این را یکی از همان وزرای 
دولت احمدی نژاد می گوید که امروز جمع شان در مجلس 
یازدهم جمع شــده است. از همان اول هم قصد نداشتند 
زیر پرچم قالیباف سینه بزنند برای همین هم بود که زیر 
بار لیست اصولگرایان با سرلیستی قالیباف نرفتند و وقتی 
هم که از دروازه های بهارستان عبور کردند، گفتند برای 

ریاست گزینه خودشان را معرفی خواهند کرد.
کاندیداهایشــان هم کم نبود، فریدون عباسی، زاهدی و 
محمود عباس زاده مشکینی از یک سو و  نیکزاد، حاجی 
بابایی و شمس  الدین حسینی از سوی دیگر برای ریاست 
از دل وزرای احمدی نــژاد قد علــم کردند اما از آنجا که 
به گفته مشــکینی برای معرفی گزینه اصلی ساز و کار 
رای اســتمزاجی را تعریف کرده بودنــد این روزها  تنها 
مثلث حاجی بابایی، نیکزاد و شــمس الدین حسینی است 
که بیشــتر از همه مطرح می شــود؛ البته آنطور که گفته 
می شود رقابت میان حاجی بابایی و نیکزاد بیشتر است و 
حتی کفه ترازوی حاجی بابایی سنگین تر هم شده است.

شوکمیرسلیم
از همان روز اول اعلام نتایج انتخابات و پیروزی لیست 
اصولگرایان این حدس و گمان وجود داشــت که رقابت 
برای کرســی ریاســت رقابت میان قالیباف و میرسلیم 

است؛ هرچند این گمانه زنی ها وجود داشت که در نهایت 
توافقی میــان این دو صورت خواهــد گرفت و احتمالا 
میرسلیم به نفع قالیباف و با گرفتن امتیازی مانند ریاست 
مرکز پژوهش هــای مجلس از خیر ریاســت بگذرد اما 
تجربه انتخابات ۹۶ نشان می داد که بعید است میرسلیم 
تن به چنین موضوعی بدهد.گمانه زنی ها برای ریاســت 
میرســلیم وقتی تقویت شــد که کنایه های این منتخب 
تهران در اظهاراتش بیشــتر شــد که تنها یک مخاطب 
داشت و آن شهردار اســبق تهران بود که شاخص ترین 
آن وقتی بود که ســودای ریاســت جمهوری قالیباف را 
نشانه رفت.موضوع فقط به اظهارات میرسلیم ختم نشد و 
آنطور که از صحبت های اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب 
موتلفه مشخص بود گویا قرار است موتلفه اشتباه خود در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۹۶ را که ۲۴ ساعت قبل 
از انتخابات پشت کاندیدای خود را خالی کرد و با نامه ای 
از ابراهیم رئیســی حمایت کرد را جبران و تا لحظه  آخر 

از کاندیدای موتلفه برای ریاست مجلس حمایت کند.
اما شــوک میرســلیم وقتی وارد شــد که او در جلسه 
پایداری ها و احمدی نژادی ها شرکت کرد و با آنها درباره 

آینده ریاست مجلس یازدهم به توافق رسید.
حضورمیرسلیمدرجلسهوزرایاحمدینژادبه

معنایائتلافاست؟
ناصر ایمانی فعال سیاســی اصولگرا درباره کاندیداتوری 

میرسلیم به خبرآنلاین می گوید: آقای میرسلیم کاندیدای 
حزب موتلفه اســلامی است و اگر این حزب اعلام کند 
با فلان افراد یا جریان های درون مجلس برای ریاست 
آقای میرسلیم، ائتلاف کنیم، آن وقت می توان گفت که 
ائتلافی صورت گرفته اما اینکه آقای میرسلیم در جلسه 
ای بوده که افراد یا جریان های دیگر هم حضور داشتند 
که حــالا قبلا هم وزرای آقای احمدی نــژاد بودند، به 
معنای ائتلاف آقای میرسلیم با جناح احمدی نژاد نیست.

او ادامــه می دهد: در عین حال تصــور نمی کنم آقای 
میرســلیم اینکاررا انجام دهند هرچند ایشان در تدارک 
جلب نظر برخی نمایندگان مجلس یازدهم اســت و این 
موضوع امری طبیعی است اما اینطور نیست که بخواهد 
با افرادی همچون جریان آقای احمدی نژاد ائتلاف کند.

ایمانــی در واکنش به موضوع که »به نظر می رســید 
مصطفی میرســلیم و محمدباقــر قالیباف در مجلس به 
یکدیگر نزدیک شــوند اما حالا عکــس موضوع اتفاق 
افتاده«، می گوید: به هرحال ایشان می خواهد کاندیدای 
ریاست مجلس شود و هرکس به دنبال این پست است 

هر تلاشی می کند.
احمدینژادجریانیدرداخلپارلماندارد؟

این تحلیلگر سیاســی اصولگرا ادامه می دهد: زمانی هم 
که آقای لاریجانی می خواســتند رئیس مجلس شــوند 
حتی مطرح بود که با جریــان اصلاح طلب هم رایزنی 
کردند؛ بنابراین آقای میرسلیم هم تلاش خود را می کند 
اما این کار به معنای ائتلاف با ســایر جریان ها نیست. 
از ســویی من هنوز نمی دانم آقای احمدی نژاد جریانی 
درون مجلس یازدهم دارد یا خیر؛ این موضوع هم محل 

بحث است و من فکر نمی کنم اینطور باشد.
او می گوید: به هرحال جلب نظر منتخبان مجلس برای 
رسیدن به کرسی ریاست با ائتلاف کردن کاملا متفاوت 
اســت. ائتلاف به این معناســت که از نظر سیاســی با 
جریان یا طیفی یکی شــود اما افراد در جریان جلب نظر 
نمایندگان ممکن اســت به دنبال جلب نظر چهره های 
اصلاح طلب و مستقل مجلس هم باشند و این به معنای 

یکی شدن و دادن امتیاز به آنها نیست.
اتفاقات پشت پرده این روزها در گعده دولتمردان احمدی 
نژاد، قالیبافی ها، ســنتی های اصولگــرا و ...هرچه که 
هست چندان به نفع قالیباف پیش نمی رود، گرچه نمی 
توان پیش بینی کرد که این ائتلاف های قبل انتخابات 
هیات رئیسه تا لحظه آخر پابرجا بماند اما سردار اصولگرا 
 برای رســیدن به کرسی شــماره یک پارلمان یازدهم 

ندارد.

قالیبافگرفتارمثلثبرمودایاحمدینژادیها

بازیبهمزنهاواردشدند
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خ معاون استانداری خراسان رضوی:

هیچ مراسم فیزیکی در روز قدس 
برگزار نمی شود

معاون سیاسـی، امنیتی و اجتماعی اسـتانداری خراسـان رضوی در نشسـتی که 
بـه منظـور بررسـی کیفیـت برگـزاری راهپیمایـی روز جهانی قدس برگزار شـد، 

گفـت: در روز قـدس هیـچ مراسـم فیزیکی برگزار نمی شـود.
در سـومین جلسـه هماهنگـی کیفیـت برگـزاری راهپیمایـی روز جهانـی قدس 
که روز گذشـته در سـالن شـهید باهنر اسـتانداری خراسـان رضوی برگزار شـد، 
حسـن جعفـری بـا تقدیـر از هـم افزایـی و همدلـی صـورت گرفتـه در حـوزه 
بهداشـت و درمـان جهـت برگـزاری مراسـم شـب های قـدر، آخریـن وضعیـت 
کرونـا در اسـتان را تشـریح کـرد و گفـت:  بـه گفتـه سـازمان بهداشـت جهانی 
حداقـل یـک سـال دیگـر بایـد بـه همزیسـتی بـا کرونـا ادامـه دهیـم و در این 
مسـیر تـداوم رعایـت کلیـه پروتکل هـای بهداشـتی و فاصله هـای اجتماعـی 

اسـت. ضروری 
معـاون سیاسـی، امنیتی و اجتماعی اسـتانداری خراسـان رضـوی در ادامه به لغو 
رژه موتـوری در تهـران اشـاره کـرد و بـا تاکید بر شـرایط خاص به وجـود آمده 
بـر اثـر شـیروع بیمـاری کرونا گفت:  بنا شـد بـه هیچ عنـوان هیچ مراسـمی در 
روز قـدس برگـزار نشـده و در ۲18 شهرسـتان سـفید در بیـن خطبه هـای نمـاز 
جمعـه صرفا شـعار علیه رژیـم صهیونیسـتی و حمایت از مردم مظلوم فلسـطین 

سـر داده شود.
تاکیـد  مجـازی  فضـای  در  فعالیـت  افزایـش  بـر  رابطـه  همیـن  در  جعفـری 
و خاطرنشـان کـرد:  بـا توجـه بـه معاملـه قـرن، بایـد افشـاگری ها و دفـاع از 
مظلومیـت فلسـطین به جـد پیگیری و از همـه ظرفیت های صوتـی و تصویری 
اسـتان، بـرای پخـش سـخنرانی مقـام معظـم رهبـری در روز قدس اسـتفاده و 
پـس از آن نیـز تبییـن و ترویـج فرمایشـات معظم لـه در دسـتور کار قـرار گیرد.

وی در پایـان ممنوعیـت برگـزاری نمـاز عیـد فطـر در مصلـی را یـادآور شـد و 
گفـت: نمـاز عیـد در مسـاجد بـا اولویـت فضـای بـاز و الزام بـه اسـتفاده از مهر 

شـخصی، زیرانـداز، ماسـک و دسـتکش از سـوی نمازگـزاران برگـزار شـود.

مجلسبان

انتقاد رئیس کمیته ارتباطات مجلس 
از عدم آزادسازی فرکانس های اشغال 

شده توسط صداوسیما

اشـغال  از  مجلـس  معـادن  و  صنایـع  کمیسـیون  ارتباطـات  کمیتـه  رئیـس 
فرکانس هـای باند ۷00 و 800 توسـط سـازمان صدا و سـیما کـه موجب کاهش 

پهنـای بانـد، ایـن سـرمایه ملـی شـده، انتقـاد کرد.
رمضانعلی سـبحانی فر  با اشـاره به مناقشـه ایجاد شـده بین وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و سـازمان صدا و سـیما بر سـر آزادسـازی فرکانس باند  ۷00 
و 800  از سـوی صـدا و سـیما کـه منجر به افزایش سـرعت و کیفیـت اینترنت 
تلفـن همـراه مـردم می شـود، اظهـار کـرد: مجلس هـر سـاله در آسـتانه قانون 
بودجـه بـه ایـن مهم می پـردازد ولـی متأسـفانه حکم مجلـس برای آزادسـازی 

ایـن فرکانس هـا از جانب صـدا و سـیما در صحن مجلـس رأی نیاورد.
نماینـده مـردم سـبزوار، جغتـای، جوین و خوشـاب در مجلس شـورای اسـلامی 
تأکیـد کـرد: در حـال حاضـر ضـرورت دارد وزارت ارتباطـات و سـازمان صـدا و 
سـیما در خصـوص ایـن فرکانس هـا بـه توافقی بـه نفع مردم برسـند تـا بتوانیم 

از گسـترش پهنـای آن اسـتفاده کنیم.
سـبحانی فر یـادآور شـد: توزیـع و اختیـار فرکانس هـا طبـق قانـون از وظایـف 
وزارت ارتباطـات اسـت لـذا اگـر در گذشـته بـه هـر دلیلـی فرکانسـی در اختیار 
صـدا و سـیما قـرار گرفتـه، امـروز در شـرایط تعطیلی هـای ناشـی از کرونـا که 
نیـاز بـه پهنـای بانـد بیشـتری در کشـور وجـود دارد، ایـن فرکانس هـا بایـد به 

وزارت ارتباطـات بازگـردد.
وی بـا بیـان اینکـه ایـن فرکانس  هـا زمانـی مـورد اسـتفاده صـدا و سـیما قرار 
می گرفـت کـه ایـن سـازمان از سیسـتم آنالوگ اسـتفاده می کـرد، اضافـه کرد: 
امـا امـروز سیسـتم مـورد اسـتفاده در صدا و سـیما دیجیتـال اسـت؛ بنابراین در 
شـرایطی کـه نیـاز بـه فرکانـس بانـد  ۷00 و 800 نـدارد، بایـد بـرای توسـعه 
پهنـای بانـد کشـور کـه یـک مسـئله ملـی اسـت، آن هـا را در اختیـار وزارت 

ارتباطـات قـرار دهد.
رئیـس کمیتـه ارتباطـات کمیسـیون صنایـع و معـادن مجلـس تصریـح کـرد: 
ضـرورت دارد هرچـه سـریع تر در ایـن خصـوص نشسـتی بـرای توافـق بیـن 
طرفیـن برگـزار و صـدا و سـیما علـت عـدم واگـذاری ایـن فرکانس هـای بـلا 

اسـتفاده را تشـریح کنـد.

کاملا هریس جدی ترین گزینه معاون اولی جو بایدن خواهد بود

خبر بد برای جمهوری خواهان زن ستیز 
ایــن روزهــا کرونا و 
شده  باعث  مصائبش 
در  ترامپ  موقعیــت 
بســیار  ســفید  کاخ 
متزلزل شــود، حال در 
جو  شــرایطی  چنیــن 
بایــدن رقیب انتخاباتی 
ترامــپ، می خواهــد با 
گزینه  یــک  انتخــاب 
از بیــن میشــل اوباما، 
کاملا هریــس و الیزابت وارن یک زن را 
به عنوان معــاول اول خود انتخاب کند تا 
شــانس پیروزی خود بر ترامپ را به طور 
از روزی که  افزایش دهــد.  فزاینــده ای 
جــای پای جو بایدن، نامــزد دموکرات ها 
در انتخابات مقدماتی محکم شــد، حدس 
و گمان در مورد معاون وی تبدیل به یک 
رویه جاری شد. مهم ترین مسئله ای که در 
آن زمان مطرح شد، این بود که وی باید از 
یک زن به  عنوان معاون خود استفاده کند. 
ایــن احتمال هم از ســوی خود او منتفی 
نشده بود، اما حالا ابراز تمایل بایدن برای 
حضور میشــل اوباما، بانوی اول ســابق 
آمریکا به عنوان معاون می تواند یک شوک 
بزرگ در اخبار مربوط به انتخابات آمریکا 
باشد. دراین راستا جو بایدن گفته  است که 
انتخابات ریاست جمهوری  دارد در  دوست 
ماه نوامبر یک »اوبامــا«، البته نه باراک 
بلکه میشل به  عنوان معاون، در کنار وی 
باشد. از سویی به تازگی نام کاملا هریس، 
به  عنوان معــاون بایــدن در کارزار های 
انتخاباتی ریاســت جمهوری مطرح شده 
اســت. حالا  نام هریس نه  تنها به شــکل 
جدی برای این پســت مطرح شده است، 
بلکه دستیاران، مشــاوران و اهداکنندگان 
کمک های مالی جــو بایدن بر این باورند 
که کاملا هریس، دســت کم روی کاغذ، 
بهتریــن گزینه برای این موضوع اســت. 
همچنیــن یکــی دیگــر از نام هایی که 
بســیار مطرح شــده، الیزابت وارن است. 
او کسی اســت که به  عنوان متحد کننده 
حزب شناخته می شــود و بهترین نماینده 
برای پیشرو ها به حساب می آید. به اعتقاد 
طرفداران سناتور وارن، وی کسی است که 
می تواند مخالفان بایدن را به ســود او به 
پای صندوق های رای بیاورد. انتخاب یک 
زن به عنوان معاون اول جو بایدن می تواند 
برای او یک برگ برنده مهم به شمار آید، 
با توجــه به اینکه در حال حاضر بایدن در 
نظرسنجی ها پیشتاز است، انتخاب معاون 
اول او از اهمیت بســزایی برخوردار است، 
در ایــن رابطه انتخاب فوق، یک مســئله 

دو طرفه اســت، یعنی هم باید خود بایدن 
روی آن شخص توافق داشته باشد و هم 
کنوانســیون ملی دموکرات ها که در چند 
ماه آینده تشکیل خواهد شد، بنابراین این 
موضوع قدری پیچیده است. در حال حاضر 
میشل اوباما، کاملا هریس و الیزابت وارن 
بخت های نخســت معان اولــی بایدن به 
حساب می آیند. هریک از این افراد دارای 
نقاط ضعف و قوتی هســتند که می تواند، 
بسیار حائز اهمیت باشــد. میشل اوباما با 
توجه به اینکه زن خوشنامی است و حقوق 
خوانــده و فارق التحصیل هاروارد اســت، 
می تواند در جذب آرای سیاهپوستان بسیار 
موفق باشــد، اما از ســوی دیگر به دلیل 
اینکه سابقه سیاســی ندارد، این موضوع 
می تواند به پاشنه آشیل او مبدل شود. اما 
هریس و وارن هر دو ســناتور هستند. این 
دو همچنین رقیب بایدن حساب می شدند 
که هریس زودتــر و وارن کمی دیرتر در 
روز سه شــنبه بزرگ از رقابت های درون 
حزبی دموکرات ها کنار کشیدند و از بایدن 
نیز حمایت کردند، می توان گفت: انتخاب 
هریک از این افــراد می تواند بایدن را در 
راهی که قرار گرفته، به موفقیت برســاند، 
زیــرا که انتخاب یک زن به عنوان معاون 
اول در آمریــکا خیلــی کم اتفــاق افتاده 
و تــا حالا یک زن به عنــوان معاون اول 
رئیس جمهــوری آمریــکا خدمت نکرده 

است. انتخاب بانوان در میان دموکرات ها 
امری پذیرفته شده است. همانطور که در 
دوره گذشــته هیلاری کلینتون به عنوان 
نامــزد دموکرات ها انتخاب شــد الان نیز 
انتخاب یک معــاون اول زن چیز عجیبی 
نیســت و می تواند در این امر دموکرات ها 
را برای فتح مجدد کاخ ســفید یاری کند، 
این در حالیســت که به عکــس در بین 
جمهوری خواهــان چندان مطرح نیســت 
که یــک زن به مناصب بالای سیاســی 
دســت پیدا کند. طرفداران افراطی ترامپ 
 Ku Klux( ملقب به کوکْلــوسْ کِلان ها
Klan( ضد زن هســتند. آن هــا به دلیل 
باور هــای مذهبی افراطی و شــدیدی که 
دارند، به طور مثال با قانونی شــدن سقط 
جنیــن مخالف هســتند، امــری که اکثر 
دلیل علایق  بــه  نیز  جمهوری خواهــان 
مذهبیشان با آن مخالفت می کنند، اما در 
مقابل دموکرات ها با قانونی شــدن سقط 

چنین موافق هستند، به همین دلیل است 
کــه دموکرات ها در بین زنــان طرفداران 
بسیار بیشتری نسبت به جمهوری خواهان 
دارند. کوکْلــوسْ کِلان ها به دلیل ثروتی 
که دارند، در 15 ایالت آمریکا قدرت بسیار 
زیــادی دارند و همواره انتخابات را در این 
ایالت ها برده اند و دموکرات ها همیشــه در 
این مناطق با مشــکل روبرو بوده اند، اما 
امروز در آمریکا کرونــا وضعیتی را ایجاد 
کرده که باعث شده دونالد ترامپ با بحران 
بســیار عمیقی روبرو شود، در حال حاضر 
بر طبق نظرســنجی های معتبر محبوبیت 
ترامپ از 48 به 34 درصد کاهش یافته و 
این امر باعث شــده موقعیت ترامپ بسیار 
متزلزل شــود. ترامپ در طی ســه سال 
گذشــته نرخ بیکاری در آمریکا را از 9.3 
به ۲.6 درصد رســانده بود، اما کرونا باعث 
شده تا کنون بیش از 31 میلیون آمریکایی 
بیکار شوند، پیش بینی می شود نرخ بیکاری 

در این کشــور از 10 درصد نیز تجاوز کند 
که این امر به معنای از دســت رفتن تمام 
ترامپ است که  اقتصادی  دســتاورد های 
در طول ســه سال گذشــته توانسته بود، 
آن ها را جمــع آوری کند. بحران اقتصادی 
و بیکاری ناشــی از کرونا در آمریکا بسیار 
وخیم تــر و بدتر از بحــران اقتصادی این 
کشــور طی سال 19۲9 است. در آن سال 
در مجمــوع 13 میلیــون آمریکایی بیکار 
شــدند، اما تا اینجا کرونا بیش از دو برابر 
این میزان را خانه نشــین کرده، بنابراین 
عمق فاجعه بســیار زیاد است، به طوریکه 
در ایالت هایی مانند نیویورک و واشنگتن، 
اوضاع بســیار وخیم گزارش شــده و این 
امر به هیچ عنوان به نفع ترامپ نیســت، 
چنین شرایطی زمینه را برای پیروزی جو 
بایدن در انتخابات پاییز آماده می کند. حال 
باید دیــد در 5 ماهه آینــده در عمل چه 

رویداد هایی در آمریکا رخ خواهد داد.

ازاستان

انتخاب بانوان در میان دموکرات ها امری پذیرفته شده است. همانطور که در دوره گذشته هیلاری 
کلینتون به عنوان نامزد دموکرات ها انتخاب شــد الان نیز انتخاب یک معاون اول زن چیز عجیبی 
نیست و می تواند در این امر دموکرات ها را برای فتح مجدد کاخ سفید یاری کند، این در حالیست 
که به عکس در بین جمهوری خواهان چندان مطرح نیســت که یک زن به مناصب بالای سیاســی 

دست پیدا کند
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قیمت خودرو پس از دستگیری 
محتکرین کاهش می یابد؟

اســماعیلی درباره جزئیات صدور حکم برای تعــدادی از متهمان اخلال در نظام 
اقتصادی کشور توضیحاتی داد.

ســخنگوی قوه قضاییه در بیست و ششمین نشست خبری خود با اصحاب رسانه 
که در روز سه شــنبه 30 اردیبهشت ماه، برگزار شد، اظهار کرد: در این جلسه نگاه 
ویژه ای به دیوان عالی کشــور در سال گذشته داریم که به عنوان عالی ترین مرجع 
قضایی کشــور در آنجا قضات با سابقه و پیشکسوتان دستگاه قضا به مردم خدمت 

ارائه می دهند.
غلامحســین اسماعیلی گفت: در سال گذشــته ۷1 هزار پرونده رسیدگی شد که 
عملکرد ســال 98 دیوان عالی کشور ۲0 درصد بیشــتر از عملکرد سال 9۷ بود، 
یعنی قضات عالی مرتبه دیوان عالی کشــور پا به پای قضات جوان در کار جهادی 

کار کردند.
سخنگوی دستگاه قضا بیان کرد: سال گذشته بیش از ۷ هزار پرونده موضوع ماده 
4۷۷ رسیدگی شــد و امروز درباره این پرونده ها موضوع مسن نداریم، در راستای 
اعمال ماده 4۷۷ در ســال 95 یک هزار و 500 پرونده، در ســال 9۷ یک هزار و 
446 پرونده، اما در ســال 98 و آغاز سال 99 یک هزار و 93 پرونده رسیدگی شد، 
یعنی 6 برابر سنوات قبل به پرونده ها رسیدگی شده و این یعنی کار ویژه که دیوان 

انجام داده است.
اســماعیلی بیان کرد: همچنین هیئت های نظارتی از سوی دیوان عالی کشور به 
استان هایی همچون کرمانشاه و ایلام فرستاده شدند و 430 شعبه دادگاه و اجرای 
احکام توسط قضات مورد بازرسی قرار گرفتند و 1۲00 پرونده هم بازرسی شدند.

وی با اشاره به مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: در مبارزه با مفاسد اقتصادی به هیچ 
عنوان کوتاه نمی آییم و تا فساد باشد مبارزه ما ادامه دارد.

ســخنگوی دســتگاه قضا درباره حکم پرونده ای در شــعبه دوم ویژه رسیدگی به 
مفاسد اقتصادی که منتهی به رأی شد، گفت: در یک پرونده که بیش از 50 متهم 
داشــت کیفرخواست برای 43 نفر صادر شد و در دادگاه 34 نفر از اخلال کنندگان 

محکوم شدند.
حکم اعدام برای سلطان خودرو و همسرش

اســماعیلی درباره حکم تعــدادی از متهمان پرونده مذکــور تصریح کرد: »وحید 
بهزادی« و همسرش »نجوا لاشیدایی« به جرم اخلال کلان در بازار ارز از طریق 
ثبت سفارش صوری در نظام توزیعی نیازمندی عمومی کشور و پیش خرید 6۷00 
خودرو و ۲4 هزار و ۷00 سکه تمام و یکصد کیلو طلا به اعدام محکوم شدند، البته 

این حکم قابل تجدید نظر خواهی است.
حکم اعدام برای سلطان خودرو و همسرش/ ۳۸ سال حبس برای ۲ نماینده 

مجلس و مدیران سابق سایپا
وی افزود: در این پرونده مهدی جمالی مدیر عامل ســابق سایپا به ۷ سال حبس، 
رضا تقی زاده معاون سابق بازاریابی سایپا به 15 سال حبس، محمد عزیزی نماینده 
مجلس شــورای اسلامی به جرم معاونت در اخلال در نظام توزیعی خودرو به 61 
ماه حبس، فریدون احمدی نماینده مجلس شــورای اســلامی به جرم معاونت در 
اخلال در نظام توزیعی خودرو به 61 ماه حبس، حســین هشــترودی رئیس سابق 
حراســت کل ســایپا به جرم معاونت در اخلال در نظام توزیعی به 61 ماه حبس 

محکوم شدند.
رأی دادگاه ۲۱ نفر از متهمان پرونده اخلال در نظام ارزی کشور صادر شد

سخنگوی قوه قضاییه گفت: در پرونده اخلال در نظام ارزی دیگری که ۲1 متهم 
داشــت، حســن خویی به اتهام اخلال در نظام ارزی و قاچاق ارز به میزان بیش 
از 10 میلیون دلار به ضبط مبالغ و 3 ســال حبــس و جزای نقدی دو برابر اموال 

تحصیل شده محکوم شد.
اسماعیلی تصریح کرد: همچنین رسول قنادی به 4 سال و 6 ماه حبس و پرداخت 
جزای نقدی ۲ برابر اموال به دست آورده و ضبط ارز مکشوفه، فرزاد اصغر زاده به 
3 سال حبس و پرداخت جزای نقدی، امیر سوقانی به 3 سال حبس و جزای نقدی 

دو برابر اموال تحصیل شده محکوم شدند.
وی افزود: در یک پرونده دیگر که همچنان دادگاه آن در حال برگزاری اســت، از 

اموال متهم 9 میلیون دلار مطالبه بانک پارسیان مسترد شده است.
سخنگوی دستگاه قضا تصریح کرد: در جریان رسیدگی به پرونده نیز مشخص شد 
که بانک صادرات 6 هزار میلیارد تومان مطالبه از این فرد داشــته است که اعلام 

نکرده بودند، این مطالبه از اموال شناسایی شده پرداخت شد.
اســماعیلی گفت: بانک ملت نیز 93 میلیون دلار مطالبه داشــته که تا امروز 900 

میلیارد تومان از این بدهی از طریق انتقال سهام متهم پرداخت شده است.

چهارشنبه منتظر یک عرضه اولیه 
باشید

شــرکت مجتمع صنایع لاســتیک یزد با نماد پیزد پس از احراز کلیه شــرایط در 
فهرست نمادهای فرابورس ایران درج و آماده عرضه اولیه شد.

به گزارش ایســنا، در هفتادودومین نشست خبری »یک دیدار، یک عرضه« که به 
صورت آنلاین برگزار شــد و در آستانه عرضه اولیه سهام مجتمع صنایع لاستیک 
یزد، اسکندر ستوده مدیرعامل یزد تایر با اشاره به اهداف تاسیس این شرکت گفت: 
مجتمع صنایع یزد تایر در ســال 1364 برای تامین نیــاز به تایرهای خودروهای 
سواری و موتور سیکلت تاســیس شد.وی افزود:خط تولید تایر و تیوب دوچرخه و 
موتور ســیکلت با بهره گیری از دانش فنی شرکت آی آرسی ژاپن و همچنین تولید 
تایر و تیوب تایرهای بایاس ســواری و وانتی به کمک تکنولوژی داخلی در سال 
13۷6 افتتاح شد.مدیرعامل تایر یزد با بیان اینکه که پس از آن این مجتمع همواره 
در جهت اصلاح و بهینه ســازی محصولات خود اقدامات مؤثری برداشــته است، 
توضیح داد:از جمله بارزترین آن اقدام به تولید تایرهای رادیال ســیمی در ســال 
1385 با اخذ فن آوری رسمی از یکی از مراجع اروپایی به نام وردشتاین هلند است.

ســتوده اضافه کرد: ظرفیت تولید این مجتمع، 31 هزار تن محصول در سال است 
و در نظر دارد ظرفیت تولید خود را توسعه دهد. تایرهای ون رادیال نیز جدیدترین 
محصول این شــرکت است.به گفته ستوده حدود 40 درصد از تولیدات تایر یزد به 
خودروســازان تعلق می گیرد و مابقی آن نیز در اختیار ۲00 نماینده آن در سراســر 
کشور قرار می گیرد که به بازار مصرفی هدایت می شود.مدیرعامل یزد تایر در ادامه 
با بیان اینکه عمده سهامداران صنایع لاستیک یزد، مجتمع صنعتی آرتاویل تایر با 
بیش از 61 درصد، شرکت سرمایه گذاری نفت و گاز و پتروشیمی تامین )تاپیکو( با 
36 درصد و آستان قدس رضوی با بیش از دو درصد از سهام این شرکت هستند، 
گفت:در حال حاضر بالای 9۲00 حلقه تایر  رادیال وانت و سواری به جز تایرهای 
دوچرخه و ... به بازار کشــور عرضه می کنیم.براساس این گزارش، شرکت مجتمع 
صنایع لاســتیک یزد با نماد پیزد پس از احراز کلیه شــرایط در فهرست نمادهای 
فرابــورس ایران درج  و آماده عرضه اولیه شــد. زمان عرضه آن چهارشــنبه 31 
اردیبهشت ماه و دامنه قیمت نیز 40، 100 الی 40، 350 ریال است. حداکثر تعداد 
برای هر کد 50 ســهم و حداکثر نقدینگی مورد نیاز نیز ۲0۲ هزار تومان است. در 
صورتی که ۲.4 میلیون کد در این عرضه اولیه شرکت کنند به هر کد ۲1 سهم به 

قیمت 85 هزار تومان تخصیص داده می شود.

خبر

معاملات حقوقی ها در 
گواهی سکه ممنوع شد

بر اســاس مصوبه جدید ســازمان بورس از امروز تا اطلاع ثانوی معامله 
حقوقــی ها به جز بازارگردان ها و صندوق ها در گواهی ســپرده ســکه 

ممنوع شد.
به گزارش ایســنا، بورس کالا امروز با صدور ابلاغیــه ای به کارگزاران و 
فعالان بازار گواهی سپرده طلا اعلام کرد: طبق مصوبه جدید هیات مدیره 

سازمان بورس، کلیه اشخاص حقوقی به استثنای بازارگردان ها و صندوق 
های طلا و همچنین کدهای ســبد تا اطــلاع ثانوی مجاز به خرید اوراق 

گواهی سپرده کالایی سکه طلای بورس کالا نیستند.
بر اســاس این گزارش اطلاعات نمادها و معاملات گواهی سپرده کالایی 

در tsetmc.com قابل مشاهده است.

پای حق کارگران در میان است

کارگران در انتظارند
زمان تعیین شده توسط رئیس قوه قضاییه جهت بررسی وضعیت کارگران جهت تعیین دستمزد آن ها به اتمام رسید اما خبری از  تصمیم جدیدی برای رسیدگی به این مهم نشد

دسـتمزد  تعییـن 
کارگران که امسـال 
بسـیار  دلایـل  بـا 
و  کشـید  درازا  بـه 
نیـز  تعییـن  از  پـس 
بـا واکنش هـای منفـی 
شـد،  روبـرو  زیـادی 
هنـوز هـم بـه نتیجـه 
نهایـی نرسـیده اسـت 
و فعـالان کارگـری در 
تلاشـند تا با پافشـاری 
بـر رعایـت اصـل 41 قانـون کار، بتواننـد 
و  معیشـت  وضعیـت  در  مثبتـی  تاثیـر 

باشـند. داشـته  کارگـران  دسـتمزد 
کارگـر،  روز  آسـتانه  در  و  پیـش  چنـدی 
نشسـت  در  قضاییـه  قـوه  رئیـس 
هم اندیشـی بـا اصحـاب تولیـد و فعـالان 
کارگـری با تبریـک روز کارگـر و قدردانی 
اظهـار  کارگـران،  ارزشـمند  زحمـات  از 
بـه  عنـوان سـرمایه و  داشـت: کارگـران 
کشـور  در  تولیـد  جهـش  اصلـی  محـور 
هسـتند و سـخن گفتـن از رونـق تولیـد 
بـدون توجـه به کارگـر و حقـوق کارگران 

معناسـت. بـی  
بـه  واکنـش  در  رئیسـی  ابراهیـم  سـید 
نظـرات و گزارش های حاضران در جلسـه 
معیشـت  مسـأله  این کـه  بـر  تأکیـد  بـا 
محتـرم  بسـیار  بایـد  کارگـران  و حقـوق 
شـمرده شـود، بـه سـازمان بازرسـی کل 
کشـور ماموریت دارد نهایتـاً ظرف 10 روز 
بـا همفکـری کارگـران و شـورای عالـی 
و  نظـام مسـائل  از  کار گـزارش جامعـی 
مشـکلات حوزه کارگری و مسـائل مطرح 
شـده از سـوی نماینـدگان کارگـران تهیه 
کنـد تـا بـرای حـل آن هـا چاره اندیشـی 

. د شو
پایان زمان رسیدگی قوه قضاییه به 

دستمزد کارگران
توسـط  شـده  تعییـن  زمـان  از  اکنـون 
رئیـس قـوه قضاییه بـرای تهیه گزارشـی 
از مسـائل و مشـکلات کارگـران گذشـته 
اسـت و هنـوز خبـری از ایـن گـزارش و 
اقدامـی از جانـب قـوه قضاییـه، نیسـت. 
یکـی از فعـالان کارگـری در ایـن رابطـه 
می گویـد: مـا مدعـی هسـتیم کـه هـر دو 
مولفـه مـاده 41 قانون کار، یکی شـاخص 
تـورم و دیگـری عـدد معیشـتی متوسـط 

دسـتمزد  تعییـن  در   ،3/3 خانـواده  یـک 
کارگـران بایـد رعایـت شـود کـه بیـش از 
سـال جدید هر سـه گزینه دولـت، کارفرما 
و کارگـر بـه اجمـاع به مبلغ چهـل میلیون 

و نهصـد و چهـل هـزار تومان رسـیدند.
احسـان سـهرابی در گفت وگـو بـا خبرنگار 
ایـن رسـانه می افزایـد: شـاخص تـورم در 
سـال گذشـته بـا اعـلام بانـک مرکـزی 
در  آن  کـه ۲1درصـد  بـود  درصـد   41/۲
تمـام  و  شـد  لحـاظ  کارگـران  دسـتمزد 
قانـون  از  کـه  اسـت  ایـن  مـا  خواسـته 
بـه  درصـد   41 همیـن  و  شـود  تمکیـن 
پرداخـت  کارگـران  بـه  کامـل   طـور 

شود. 
وی در رابطـه بـا عـدم امضـای دسـتمزد 
سـال جدیـد توسـط نماینـدگان کارگران، 
تصریـح می کنـد: تعییـن عددی جـز آنکه 
بـه اجماع رسـیده بودنـد، شـان نمایندگان 
کارگـری را زیـر سـوال بـرده و بـه همین 
خـودداری  امضـا،  از  نماینـدگان  علـت، 
مقابـل جمعیـت  در  بایـد  چراکـه  کردنـد 
بیـش از چهـل میلیـون نفـری کارگـران 

کشـور، پاسـخگو باشـند.  

پرداختن صرف به هزینه مسکن؛ پاک 
کردن صورت مسئله 

سـهرابی در مـورد تأثیـر حـق مسـکن در 
میـزان تغییـر دسـتمزد کارگـران، اظهـار 
داشـت: نباید شـرایطی به وجـود آوریم که 
صورت مسـاله پاک شـود؛ جامعه کارگری 
بـه دلیـل اجرا نشـدن قانـون کار اعتراض 
کردنـد زیرا قانـون در مورد کارگـران اجرا 
نشـد. بحث ما هزینه مسـکن نیسـت. باید 
بدانیـم که علت شـکایت جامعـه کارگری 
مقـام  ورود  و  اداری  عدالـت  دیـوان  بـه 
معظـم رهبـری بـه قضیـه، عـدم اجـرای 
دسـتمزد  حداقـل  تعییـن  دربـاره  قانـون 
متناسـب بـا نـرخ تـورم بـود. منظـور مـا 
بـه هیچ عنـوان حق مسـکن نبوده اسـت 
و بایـد مجـددا جلسـه شـورای عالـی کار 
تشـکیل شـود و اگـر این جلسـه تشـکیل 
نشـود، از طریـق مراجـع قضایی شـکایت 
خـود را پیگیـری می کنیـم و از رئیس قوه 
قضاییـه انتظـار داریـم که نسـبت بـه این 

قانـون شـکنی اعمـال نظـر کند.
برطبـق ماهیـت دیـوان عدالـت اداری، هر 
شـخص حقیقـی در هـر اسـتانی از کشـور 

ارگانـی کـه  اداره و  بـه  می توانـد نسـبت 
حـق او را تضییـع کرده، اقامـه دعوی کنند 
و بهتـر اسـت بـرای پیش گیـری از تعـدد 
ایـن زمینـه، زودتـر نسـبت  پرونده هـا در 
بـه ایـن موضـوع تصمیم گیـری شـود.وی 
کارگـران  می کنـد:  خاطرنشـان  پایـان  در 
و  می برنـد  بـه سـر  در وضعیـت سـختی 
نسـبت بـه خانـواده خود شـرمنده هسـتند، 
بـا ایـن میـزان دسـتمزد و گرانـی کالاهـا 
نمی تواننـد چـرخ زندگی خـود را بچرخانند 
عـلاوه بـر اینکـه پیش بینـی شـده اسـت 
کـه مـوج گرانـی از مـاه آینـده در کشـور 
بـه راه می افتـد. قبـل از اینکـه کارگـران 
تصمیمات احساسـی در ایـن زمینه بگیرند، 
مسـئولان مربوطه باید چاره ای بیندیشـند، 
مـا نیـز تـا حـدی می توانیـم آن هـا را آرام 
کنیـم و بعـد از آن دیگـر تکلیفـی بـر مـا 
نیسـت و ممکن اسـت این شـرایط سخت، 
منجـر به گرفتـن تصمیمـات احساسـی از 

جانـب کارگران شـود.
تبعات اقتصادی و اجتماعی ناشی از 

افزایش دستمزد!
 از طرفـی، رئیـس مرکـز اطـلاع رسـانی 

اجتماعـی  رفـاه  و  تعـاون  کار،  وزارت 
بـا بیـان اینکـه پایـه حقـوق و دسـتمزد 
درصـد   ۲1  ،99 سـال  بـرای  کارگـران 
افزایـش یافتـه، می گوید: با بررسـی سـایر 
آیتم هـای دسـتمزد کارگـران در مجمـوع 

اسـت. افزایـش 33 درصـد 
حامـد شـمس بـا اشـاره بـه اینکـه تنهـا 
کار  عالـی  شـورای  جلسـه  کار  دسـتور 
اضافـه  اسـت،  مسـکن  حـق  افزایـش 
می کنـد: افزایـش بیـش از اندازه دسـتمزد 
بـه کارگران تبعـات اقتصـادی و اجتماعی 
فراوانـی را خواهـد داشـت و باعث افزایش 
اخـراج دسـته جمعـی کارگـران می شـود.

عضـو کارگری شـورای عالـی کار در انتقاد 
بـه ایـن اظهـارات می گویـد: افزایـش حق 
مسـکن کارگـران نیازی به تشـکیل جلسـه 
نـدارد. افزایـش سـالیانه دسـتمزد کارگـران 
یـک پکیـج افزایشـی اسـت و تفکیک پذیر 
کـه سـال  بدانیـد  اسـت  جالـب  و  نیسـت 
افزایـش حـق مسـکن چنـد مـاه  گذشـته 
قبـل از جلسـات تعییـن مـزد تصویـب شـد 
و بـا اصـرار کارفرمایـان و بـا همیـن توجیه 
مانـد. معطـل  سـال  از  بعـد  چندمـاه  تـا 
همانگونـه  می کنـد:  ابـراز  خدایـی  علـی 
کـه راجـع بـه سـایر مولفه هـای مـزدی بـا 
در  شـد،  تصمیم گیـری  دوجانبـه  توافـق 
ایـن زمینـه نیـز می توان اقـدام کـرد. گروه 
دو  درخصـوص  مذاکـره  بـرای  کارگـری 
مـوردی کـه با تاییـد وزیر کار در بخشـنامه 
نیـز آمـده یعنـی افزایـش حـق مسـکن و 
اضافـه شـدن قسـمتی از مزایـا روی پایـه 
عالـی  شـورای  وظایـف  سـایر  و  حقـوق 
حضـور  و  جلسـه  تشـکیل  از  همـواره  کار 
در آن اسـتقبال کـرده و آمـاده اسـت ولـی 
اگـر موضـوع جلسـه همانطـور کـه جنـاب 
حـق  افزایـش  صرفـا  فرمودنـد  شـمس 
مسـکن باشـد، خطاب بـه دولـت می گوییم 
لطفـا بـا توجه بـه دلایلـی که بارهـا مطرح 
بـه  را  مسـکن  حـق  افزایـش  کرده ایـم 
 صـورت دوجانبـه بـه هیئت دولت پیشـنهاد
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دولـت پنج هـزار میلیـارد تومان بـرای کمک به صنـدوق بیمه 
بیـکاری مصـوب کـرده اسـت. بطورکلـی در ماده هفـت قانون 
بیمـه بیـکاری به صراحت مشـخص شـده برای شـرایط عادی 
بـر اسـاس سـابقه بیمه پـردازی کـه فـرد دارد مـی تواند طبق 
جـدول هفت ایـن قانون از مقـرری بیمه بیکاری اسـتفاده کند.
شـرایطی که در اثر شـیوع کرونا در کشـور حادث شـده شرایط 
غیـر مترقبـه اسـت و بـه نوعـی از تبصـره )۲( مـاده )۲( قانون 
بیمـه بیـکاری بـرای افـرادی کـه در اثـر بیمـاری کرونـا بیکار 
شـده اند مقرری در نظر گرفته شـده اسـت. سـرجمع ۷9۷ هزار 
نفـر در سـامانه ای کـه بدین منظور طراحی شـده بـود ثبت نام 
کـرده انـد کـه از ایـن تعـداد 66۷ هـزار نفـر مشـمول دریافت 
بیمـه بیـکاری شـناخته شـده انـد. این رونـد غیر معمـول وغیر 

طبیعـی بـود چرا کـه در پایان هر سـال بین ۲40 تـا ۲60 هزار 
نفـر مقـرری بیمـه بیکاری در کشـور ثبت می شـد.

بیمـه  و  مشـاغل  از  مدیـرکل حمایـت  از  نقـل  بـه  سـهرابی 
بیـکاری وزارت تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی ابـراز می کنـد: از 
طریـق پیامـک به مشـمولین بیمـه بیـکاری و غیر مشـمولین، 
اطـلاع رسـانی شـده اسـت و بـا توجـه با اینکـه حـدود 1500 
میلیـارد تومـان از بودجـه 5000 میلیـارد تومانی کـه برای بیمه 
بیـکاری در نظـر گرفتـه شـده بود، تخصیص داده شـده اسـت، 
تـا پایـان فروردیـن مـاه، بیمه بیـکاری بـرای مشـمولین واریز 
و بـه آن هـا اطلاع داده شـده اسـت. اطلاعـات افـراد متقاضی 
بیمـه بیـکاری در اردیبهشـت مـاه نیز در حال بررسـی اسـت و 

در خردادمـاه بـرای مشـمولین واریـز می شـود.

تخصیص بخشی از بودجه بیمه بیکاری

  علت شکایت جامعه 
دیوان  بــه  کارگری 
عدالت اداری و ورود 
مقــام معظم رهبری 
به قضیه، عدم اجرای 
تعیین  درباره  قانون 
دســتمزد  حداقل 
متناسب با نرخ تورم 

است

  بخشی از بودجه 
مربوط بــه بیمه 
تخصیص  بیکاری 
مشمولان  برای  و 
تا پایان فروردین 

ماه واریز شد
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عضو هیئت علمی گروه تغذیه جامعه ایران گفت: شــبیه 
ســازی پیش بینی روندهای احتمالی و بررسی مداخلات 
سیاستی در مورد بیماری کووید ۱۹ از ۱۵ اسفند در حال 

اجرا است و طی ۲ ماه نتایج اولیه آماده شده است. 
حسن عینی زیناب روز سه شنبه با بیان این مطلب افزود: 
شبیه سازی جمعیتی گزینه های سیاستی مختلف مرتبط 
با شیوع بیماری کووید ۱۹ در ایران با استفاده از داده های 

سرشماری ۱۳۹۵ مرکز آمار در حال انجام است.
وی افزود: در شــبیه ســازی جمعیتی، یــک میلیون و 
۵۷۰ هزار نفــری که داده ها بودند در ســطح فردی از 
روز اول شــیوع بیماری کرونا برابر شــبیه ســازی بنده 
کــه اوایل بهمن فرض شــده بود در معــرض بیماری 

قــرار گرفت. در این پروژه شــروع مواجهه با بیماری در 
ابتدا از ســه شهرســتان قم، تهران و رشت بوده است و 
مسافرت های بین شهرستانی موجب می شود تا جمعیت 
سایر شهرســتان ها نیز در معرض ابتلاء به کووید -۱۹ 

قرار بگیرند.
عضــو هیئت علمی گروه تغذیــه جامعه بیان کرد: طول 
دوره شــبیه سازی به مدت ۲۰۰ روز است، به طوری که 
شــیوع بیماری از اول بهمن آغاز می شــود و روند آن تا 

حدود اوایل شهریور بررسی می شود.
عینی زیناب تصریح کرد: کمیته کشــوری اپیدمیولوژی 
ســتاد مقابله با کرونا در وزارت بهداشــت هم کار شبیه 
ســازی بیماری کووید- ۱۹ را با روش و داده های مورد 

استفاده و امکان بررسی های بیشتر در زمینه گزینه های 
سیاستی انجام داده است.

وی به تســت ۸ ســناریوی سیاســتی مرتبط با شیوع 
کووید- ۱۹ در شــبیه سازی جمعیتی اشاره کرد و گفت: 
در ابتدا بیــان کردیم که ما اگر هیــچ مداخله ای انجام 
ندهیــم، چه اتفاقی خواهد افتاد و در صورت عدم حضور 
مداخلات حدود ۸۹ هزار مرگ را در پایان دویســت مین 
روز می توانیم داشته باشــیم، ما فقط می خواهیم بدانیم 
اگر سیاســتی را اجرا می کنیم در مقایسه با آن سناریوی 
بدون مداخله چه اتفاقی خواهد افتاد یعنی کدام سناریوی 
 سیاســتی می تواند موجب کاهش بیشــتر مرگ و میر 

شود.

احتمالات پیش بینی شده کرونا

بر اســاس اعلام گروه ســلامت هوا و تغییر اقلیم مرکز ســلامت محیط و 
کار وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: بهتر اســت افراد در 
مکان های عمومی که از کولرهای آبی و گازی استفاده می شود، ماسک بزنند.
کولرهــای آبی، هوا را از بیرون مکش کرده و وارد فضای داخلی می کنند، و 
اگر کولر آبی در منازل استفاده می شود مشکلی به وجود نمی آورد ولی  بهتر 
است که پنجره کمی باز باشد تا هوا به سمت بیرون هدایت شود.در خصوص 

شرایط اســتفاده از کولر آبی در اداره ها و فضاهای عمومی، با توجه به اینکه 
کولرهای آبی هوا را به جریان می اندازند، اگر کســی در این فضاها مبتلا به 
ویروس کرونا باشد قطرات تنفسی او در هوا منتشر شده و راهی برای انتقال 
ویروس کرونا می باشــد، بهتر است همه افراد در اداره ها و فضاهای عمومی 
که از کولر آبی استفاده می شود، از ماسک استفاده کنند. البته در منازلی که از 

کولر آبی استفاده می شود، نیازی به استفاده از ماسک نیست.

ضرورت استفاده از 
ماسک در مکان های 
کولردار

پاسخ مدیرکل دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتیاد وزارت بهداشت به یک شایعه:

 معتادا نمی گیرن!
مدیرکل دفتر ســلامت روانی، اجتماعی و 
اعتیــاد وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: هیچ دلیلی وجود ندارد که 
اعتیاد به مواد مخدر ســبب عــدم ابتلا یا 
ابتلای کمتر به کرونا باشد. ممکن است این 
شــایعه به آن دلیل بروز پیدا کرده باشد که 
دست اندرکاران فروش مواد مخدر از آن بهره 

کافی ببرند.
احمد حاجبی روز ســه شــنبه در نشست 
خبــری ویدیو کنفرانــس کــه از وزارت 
بهداشــت برگزار شــد، افزود: در اسفند ماه 
باور نادرستی در افراد مبنی بر مصرف الکل 
برای جلوگیری از کرونا ایجاد شده بود و در 
الکل  بابت مصرف  نتیجه مسمومیت هایی 
اتفاق افتاد. در یک ماه گذشته با این موضوع 
روبه رو نشدیم و به نظر می رسد مردم آگاهی 

لازم را پیدا کرده اند.
میزان فوت ناشــی از خودکشی حدود 6 در 
هر صد هزار نفر جمعیت اســت و بر اساس 
موارد ثبت شــده در وزارت بهداشت، میزان 
اقدام به خودکشــی در کشور در اسفند 98 
نسبت به سال 9۷ حدود ۲۷ درصد کاهش 

یافته است. 
خشونت در خانواده ها در دوران 

کرونایی
حاجبی در پاسخ به سوالی درباره تعارضات 
خانوادگــی در دوران کرونایــی اظهار کرد: 
این کــه در جریــان قرنطینــه خانگی با 
مشکلاتی در ارتباط خانوادگی مواجه شویم 
قابل پیش بینی اســت. زیــرا همه گیری 
ویروس کرونا به طور کلی شــیوه زندگی را 
تغییر داده اســت. همه مهارت های ما برای 
شــیوه زندگی قبلی تنظیم شده بود. وقتی 
قرنطینه خانگی طولانی می شود و خانواده ها 
باید ساعت بیشتری در منزل تعامل داشته 
باشــند، ممکن اســت تعارضاتی در ارتباط 
اتفاق بیفتد.وی افزود: با چند بسته مداخله ای 
حمایتی و اســتفاده از روان شناسانی که در 
ســامانه 4030 کار کرده انــد در این زمینه 

ارتباط مستقیمی با جامعه برقرار کردیم.

حاجبی بیان کرد: وزارت بهداشت آمار فوت 
ناشی از خودکشی را جمع آوری می کند، اما 
برای افزایش دقت آن با آمار پزشکی قانونی 
انطباق داده می شــود و به آن آمار اســتناد 
می کنیم. آمار اقدام به خودکشی در فروردین 
ماه هنوز کامل نشــده است، اما در این آمار 
هم کاهش نسبی نســبت به فروردین 98 

وجود دارد.
وی ادامه داد: آمار اختلالات روان شناســی 
در کشور در گروه سنی 15 تا 64 سال ۲3.6 
درصد اســت. شــایع ترین اختلال با 1۲.۷ 

درصد در کشور افسردگی است.
ترس و اضطراب ناشی از کرونا

مدیرکل دفتر ســلامت روانــی، اجتماعی و 
اعتیاد وزارت بهداشــت گفــت: بعد از همه 
گیــری ویروس کرونا، جامعه و عموم افراد با 
اضطراب و نگرانی ناشــی از این همه گیری 
مواجه شدند. علت اصلی آن، ناشناخته بودن 
و رفتارهای غیرقابل پیش بینی این ویروس 
بود. همچنان جامعــه جهانی با رفتارهایی از 
ویروس مواجه می شــود که مبهم است و به 
دنبال تحقیقات بیشتر هستند.وی ادامه داد: 
به دنبال این مــوارد بحرانی، انتظار ترس و 
اضطــراب در جامعه وجــود دارد. این گونه 
واکنش ها، طبیعی هستند و به دنبال حوادث 
و بحران هــا دیده می شــود. بنابراین به این 
واکنش ها نباید برچســب بیماری بزنیم. در 
اوایل اســفند با جامعه ای مواجه شــدیم که 
اضطراب شدید داشت. بخش سلامت روان 
وزارت بهداشت از ابتدا به روش های مختلف 
تلاش کرد که نیاز جامعه را شناسایی کرده و 
مداخلاتی انجام بدهد.حاجبی افزود: یکی از 
زیرساخت هایی که از روهای اول استفاده شد، 
نظام مراقبت های بهداشتی اولیه بود. حدود دو 
هزار روانشناس در نظام مراقبت های بهداشتی 
اولیه به کار گرفته شده اند که در سراسر کشور 
فعال هستند و بر اســاس اضطراب ناشی از 
کرونا از طریق ارتبــاط ویدیویی با مردم در 
ارتبــاط بودند. زیرســاخت دیگر که از هفتم 
اسفند ماه استفاده شد و از ۲3 اسفند مداخله 

ســلامت روان در آن آغاز شد، سامانه تلفنی 
4030 بود. تاکنون بیش از 500 هزار تماس 
تلفنی توسط کارشناسان و مشاوران سلامت 
روان پاسخ داده شــده که در این بازه زمانی 
بین 8 تا 9 هزار جواب داده شــده است. این 
منبع توانســت به برداشــت نیازهای سطح 
جامعه کمک کند. نیازهای روان شــناختی 
جامعه در این سه ماه گذشته فراز و فرودهایی 
داده که بر اساس داده های تماس های تلفنی 
توانستیم خدمات خود را متناسب با نیاز جامعه 

تنظیم کنیم.
مشاوره برای سوگ ناشی از فوت 

بیماران کرونایی
مدیرکل ســلامت روان وزارت بهداشــت 
اظهار کرد: به دنبــال بیش از ۷ هزار فوت 
که تاکنون اعلام شــده، خانواده هایی داریم 
که بازمانده افراد فوت شده ناشی از ویروس 
کرونا هســتند. این افراد نتوانستند شرایط 
عــزاداری و کفن و دفــن را اجرا کنند و در 
نتیجه ایــن نگرانی وجود دارد که نکند این 
سوگ پیچیده شود. از یک ماه پیش خدمات 
و بســته خدمتی با عنوان مشاوره در سوگ 
آماده شده و ارائه می شود. با کلیه خانواده ها 
تماس گرفته می شود و پس از اخذ رضایت، 

این خدمات به خانواده ها ارائه می شود.
آغاز غربالگری سلامت روان از پاییز 

مدیرکل ســلامت روانی وزارت بهداشــت 
گفــت: غربالگری ســلامت روان یکی از 
دغدغه های ما در نظام سلامت است. البته 
بایــد به آن پیمایش ســلامت روان گفت. 
با اســتفاده از ابزارهایی که وجــود دارد و 
پرسشــگرهایی که آمادگــی لازم را دارند 
می توانیم برای غربالگری سلامت روان به 
سمت جامعه برویم. در پیمایش ها با نمونه 
گیری روی جامعه کار می شود که می تواند 
آن تعداد نماینده وضعیت کشــور باشد. بر 
اساس طراحی هایی که انجام شده این اقدام 

باید در پاییز امسال اتفاق بیفتد.
وی ادامه داد: اگر شرایط کشور خوب باشد و 
نگران انتقال ویروس نباشیم و با حفظ فاصله 
گذاری و اصول بهداشتی، داده های کشوری 
در زمینه سلامت روانی جمع می شود. تمام 
پروتکل ها نوشــته شده و ابزار آماده است و 
در تابستان به روان شناسان آموزش ها ارائه 
می شود و احتمالا غربالگری سلامت روان از 

شهریور ماه یا ابتدای پاییز آغاز خواهد شد.
حاجبــی افزود: اگر به جمع بندی برســیم 
که نتوانیم خانه بــه خانه این غربالگری را 

انجام بدهیم، ممکن است شیوه دیگری را 
انتخاب کنیم. ولی خیلی بعید است که اگر 
از لوازم حفاظتی استفاده کنیم، نتوانیم این 
کار را اجرایی کنیم. بنابراین تا پایان امسال 
می توانیم وضعیت جدید شیوع اختلال های 

روانشناسی در کشور را اعلام کنیم.
افزایش سرمایه اجتماعی خانواده ها در 

اسفند ماه
حاجبی گفت: به دلیل تغییر شــیوه زندگی 
در این مدت و تغییر ساعت حضور افراد در 
خانواده ممکن اســت تعارضاتی در خانواده 
اتفاق افتاده باشد. یکی از دلایلی که باعث 
شده میزان خودکشی کاهش پیدا کند، این 
هست که در اســفند ماه، انسجام در روابط 
خانواده به دلیــل وجود بحران و نگرانی در 
هســته خانواده باعث جمع شدن افراد دور 
هم شــد. به نظر می رسد سرمایه اجتماعی 
در خانواده ها در اسفند ماه افزایش پیدا کرد.

وی افزود: از طرفی خانواده ها با یک الگویی 
در این مدت مواجه شــدند که قبلا تجربه 
نکرده بودند. در نتیجه برای انطباق با الگوی 
جدید به زمان نیاز اســت. البته تا وقتی این 
انطباق شکل بگیرد، ممکن است تعارضاتی 

اتفاق بیفتد.

افزوده شدن حدود هزار نفر در یک 
ساعت به لیست پیوند اعضا 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشــکی مشهد اظهار کرد: در حال حاضر در هر دقیقه 
یک نفر به لیست انتظار پیوند عضو در کشور افزوده می شود و روزانه ۷ الی 8 نفر از 

این بیماران جان خود را از دست می دهند.
به گزارش صبح امروز، دکتر شاپور بدیعی در نشست با اعضای مدیریت فراهم آوری 
اعضای پیوندی دانشگاه با بیان اینکه 31 اردیبهشت سالروز پاسخ مثبت حضرت امام 
خمینی)ره( به استفتاء اهدا عضو از افراد مرگ مغزی است خاطر نشان کرد: این روز 
به عنوان یک افتخار در تاریخ تشــیع به شــمار می رود و این امر موجب شد در این 

سال ها جان هزاران بیمار در انتظار پیوند نجات پیدا کند.
وی با بیان اینکه پیوند عضو از بیماران مرگ مغزی از ســال 1380 در دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد کلید خورد و تا کنون این دانشگاه موفقیت های چشمگیری را در این 
زمینه کسب کرده اســت تصریح کرد: با تلاش تمامی اعضای تیم پیوند دانشگاه تا 
کنون 986 عمل اهدای عضو در دانشــگاه انجام شده است که موجب نجات و ادامه 

زندگی 3 هزار و 985 نفر شده است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد تصریح کرد: در روند پیوند اعضا، اقدامات 
کمی و کیفی بسیار خوب و رو به رشدی  صورت گرفته است به گونه ای که در حال 
حاضر شاخص اهدا عضو )PMP( در دانشگاه علوم پزشکی مشهد 19.6 درصد است 

که نسبت به سال گذشته 4 واحد رشد داشته است.
دکتــر بدیعی با تاکید بر اینکه هر یک دهم رشــد در شــاخص اهدای عضو نیازمند 
تلاش شبانه روزی است خاطر نشان کرد: در سال 1380 تنها چهار مورد پیوند عضو 
در دانشــگاه  علوم پزشکی مشهد انجام شد و این در حالی است که در سال گذشته 
با وجود اینکه در ماه های انتهایی ســال بحران کرونا به وقوع پیوســت این آمار به 

1۲5 مورد رسید.
وی تصریح کرد: در این مدت سه هزار و ۲94 مورد پیوند کلیه،  35۲ مورد پیوند کبد، 
۷6 مورد پیوند قلب، شش مورد پیوند کبد و کلیه و 8 مورد پیوند کلیه و پانکراس در 

دانشگاه علوم پزشکی مشهد انجام شد است.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد خاطر نشان کرد: در این مدت 661بیماری 
که دچار ســوختگی شدید شده بودند با پیوند پوست جانشان نجات یافت و 8۷0 نفر 

نیز با پیوند قرنیه بینایی خود را بازیافتند.
دکتر بدیعی افزود: همچنین در ســال گذشته نخستین عمل پیوند کبد از دهنده زنده 
بر روی یک کودک خردســال با موفقیت انجام شد که گام مهمی در ارائه خدمت به 

بیماران به شمار می رود.

تایباد؛ بیشترین درصد باروری در 
خراسان

بیشــترین نرخ باروری در خراســان رضوی طبق آخرین آمارها متعلق به شهرستان 
مرزی تایباد واقع در شرق این استان به میزان 3.4 است. 

به نقل از ایرنا، مدیر گروه جمعیت، خانواده و بهداشت مدارس دانشگاه علوم پزشکی 
مشهد روز سه شــنبه همزمان با »روز ملی جمعیت« گفت: »شاخص باروری کلی« 

به معنای تعداد فرزندانی است که یک مادر در طول دوران باروری به دنیا می آورد.
دکتر محمدعلی احمدیان افزود: شهرســتانهای سرخس، تربت جام، تایباد و خواف در 

خراسان رضوی بالاترین نرخ باروری کلی را دارند.
وی ادامه داد: طبق همین بررسی کمترین میزان نرخ باروری کلی در خراسان رضوی 

به شهرستان درگز در شمال این استان با 1.۷ تعلق دارد.
مدیر گروه جمعیت، خانواده و بهداشت مدارس دانشگاه علوم پزشکی مشهد شاخص 
کلی باروری را در خراسان رضوی ۲.1 عنوان و بیان کرد: این عدد بالاتر از میانگین 

کشوری است.وی همچنین میزان باروری کلی در شهر مشهد را 1.9 اعلام کرد.
دکتــر احمدیان گفت: در پی ابلاغ سیاســت های کلی جمعیت توســط مقام معظم 
رهبری در اردیبهشت ماه سال1393، سیاست های جمعیتی وزارت بهداشت منطبق 
با این سیاست ها، بازنگری و به دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور ابلاغ شد. 
وی افزود: بدین منظور اجرایی سازی این سیاست ها از جمله ارتقا نرخ باروری کلی 
و پویایی و بالندگی جمعیت  از اولویت های اصلی دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد 

قرار گرفت.    
احمدیان ترویج ازدواج سالم، آموزشهای هنگام ازدواج، آموزش و مشاوره فرزندآوری، 
حل مشــکل ناباروری، پیشــگیری از ناباروری و ترویج زایمــان طبیعی را از جمله 

برنامه های در حال اجرای دانشگاه در این زمینه دانست.
جمعیت خراسان رضوی بر اســاس آخرین آمار سرشماری عمومی نفوس و مسکن 
حــدود 6 میلیون و 400 هزار  نفر اســت که دومین اســتان ایــران از نظر جمعیت 

محسوب می شود.

ارائه تسهیلات آموزشی به مشمولین 
آزمون داروسازی

با توجه به عدم برگزاری آزمون جامع داروسازی )180 واحدی( در اسفندماه سال 98 
بعلت اپیدمی بیماری کرونا و برگزاری این آزمون در شــهریور و اسفند ماه سال 99، 
تسهیلات آموزشی برای کمک به مشمولین آزمون جامع داروسازی توسط دبیرخانه 

شورای آموزش داروسازی و تخصصی به دانشگاههای علوم پزشکی ابلاغ شد.
بــه گزارش صبح امروز، بر اســاس اعلام دبیرخانه شــورای آموزش داروســازی و 
تخصصی، به این گروه از دانشــجویان اجازه داده می شــود واحدهای درسی پس از 
آزمون جامع مندرج در برنامه آموزشــی داروسازی را اخذ و تحصیلات خود را تا قبل 

از پایان نامه به انجام رسانند.
همچنین به این گروه دانشجویان فرصت داده می شود تا قبل از برگزاری جلسه دفاع 

پایان نامه در آزمون جامع داروسازی شرکت و نمره قبولی اخذ نمایند.
 اعطای سایر مزایا و تسهیلات برای این گروه از دانشجویان همانند سایر دانشجویان 

داروسازی براساس مقررات مربوطه بلامانع است.

خبر

ســخنگوی وزارت بهداشت گفت: 
با شناســایی ۲111 مــورد جدید 
کووید-19 طی ۲4 ساعت گذشته، 
مجموع مبتلایــان این بیماری در 

کشور به 1۲4603 نفر رسید. 
از  گفت:  جهانپــور  کیانوش  دکتر 
اردیبهشــت  امروز 30  تــا  دیروز 
1399 و بر اساس معیارهای قطعی 
تشــخیصی ۲هــزار و 111 بیمار 
جدید مبتلا به کووید19 در کشور 

شناسایی شد.
وی با بیان این که حداکثر ۲0 درصد موارد جدید کرونا از موارد بســتری در بیمارستان ها هستند، تاکید 
کرد: از بین مبتلایان جدید، 4۲4 مورد بســتری و یک هزار و 68۷ مورد ســرپایی و از افراد در تماس با 

مبتلایان بودند که شناسایی شدند.
وی افزود: به این ترتیب مجموع بیماران کووید19 در کشور به 1۲4 هزار و 603 نفر رسید.

سخنگوی وزارت بهداشت گفت: متاسفانه در طول ۲4 ساعت گذشته، 6۲ بیمار کووید19 جان خود را از 
دست دادند. به این ترتیب مجموع جان باختگان این بیماری به ۷ هزار و 119 نفر رسید.

به گفته وی، خوشبختانه تا کنون 9۷ هزار و 1۷3 نفر از بیماران نیز بهبود یافته و ترخیص شده اند.
وی گفت:  ۲698 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

به گفته جهانپور، تا کنون ۷16 هزار و 1۷6 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است.
ســخنگوی وزارت بهداشت همچنین گفت: در ۲4 ساعت گذشته در 10 استان موارد فوتی صفر و در 6 

استان یک مورد فوتی گزارش شده است.
وی تاکید کرد: وضعیت اســتان خوزستان همچنان قرمز است، اما با توجه به اقدامات مناسب انجام شده 
و اعمال محدودیت ها، امیدواریم ظرف هفت تا 10 روز آینده گزارش های مثبتی در این اســتان داشته 

باشیم.
جهانپور افزود: ســایر استانها و از جمله استان هایی که قبلا هشــدار اعلام شده بود، به دنبال اقدامات 
مناسب انجام شده وضعیت نسبتا پایداری دارند. طبیعتا تداوم این روند مستلزم استمرار در رعایت موازین 

بهداشت فردی و اجتماعی و فاصله گذاری اجتماعی است.
وی با اشاره به در پیش بودن تعطیلات عید فطر نیز گفت: لازم است مردم در همه استان ها سفر را از 

برنامه خود خارج کنند و امیدواریم در این روزهای تعطیل ترددهای غیرضرور نداشته باشیم.

استاندار خراسان رضوی با توجه به 
نظام نامه مدیریت ارتباطات مردمی 
در بســتر ســامد، به همه مدیران 
دســتگاه های اجرایــی، روســای 
سازمان ها و دانشگاه ها، فرمانداران 
شهرستان ها و شهرداران دستور داد 
هر هفته »دوشنبه ها« شرایط دیدار 
چهره به چهره با مردم فراهم شود.
به گــزارش صبح امــروز، علیرضا 
نظام نامه  به  توجه  با  رزم حســینی 
مدیریت ارتباطات مردمی در بستر 

ســامد و ماده ۲3 منشور حقوق شــهروندی خطاب به مدیران دستگاه های اجرایی، روسای سازمان ها و 
دانشگاه ها، فرمانداران شهرستان ها و شهرداران مراکز استان دستوراتی را صادر کرد.

 وی با اشــاره به برگزاری دیدار چهره به چهره مردم با مدیران دســتگاه های اجرایی به منظور ارتباط 
نزدیک و مســتمر با مردم و آگاهی از مشــکلات و اهتمام در رفع آن ها با تکریم و حفظ کرامت انسانی 
در دســتگاه های تحت مدیریت، گفت: مدیران دســتگاه های اجرایی، روسای ســازمان ها و دانشگاه ها، 
فرمانداران شهرســتان ها و شــهرداران موظفند شخصا در روز دوشــنبه هر هفته از ساعت 8 الی 1۲ به 
عنوان روز دیدار چهره به چهره در محل دفتر خود ملاقات مردمی داشته باشند.استاندار خراسان رضوی 
اضافه کرد: دیدار چهره به چهره به ملاقات هایی گفته می شود که صرفاً جهت حل مشکلات مردمی در 
مکان و زمان مشــخص انجام می شود بدیهی است که شــرکت و یا سخنرانی در مراسم ها، مناسبت ها، 
بازدیدهای عمومی و پاســخگویی موردی روزمره به منزله ملاقات عمومی مردمی نخواهد بود و از ارائه 
آمار و مشخصات متقاضیان در دیدارهای روزانه مسئول دستگاه به عنوان ملاقات مردمی خودداری شود.

رزم حســینی در بخش دیگری ادامه داد: با اســتناد به مواد ۲0 و ۲۲ منشــور حقوق شــهروندی همه 
مدیران دستگاه های اجرایی، روسای سازمان ها و دانشگاه ها، فرمانداران شهرستان ها و شهرداران موظفند 
ضمن بررســی ســریع موضوعات مطروحه از سوی شــهروندان، نتیجه نهایی اقدام به نحو مقتضی از 
طریق پیامک، نامه یا تماس تلفنی به اطلاع متقاضیان رســانده شود.استاندار خراسان رضوی ادامه داد: 
همه مدیران دســتگاه های اجرایی، روسای سازمان ها و دانشگاه ها، فرمانداران شهرستان ها و شهرداران 
موظفند، نسبت به معرفی یک خط تلفن ثابت مشخص بر روی میز مسئول دستگاه به اداره کل بازرسی، 
مدیریت عملکرد و امور حقوقی استانداری به منظور هماهنگی و انجام برنامه های مورد نظر اقدام نمایند. 

البته مدیران باید شخصاً در روز دیدار چهره به چهره پاسخگو باشند. ونا
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ایده  هایی همچون »سینماماشین« و  از  اســتقبال 
برگزاری کنسرت هایی با حضور تماشاگرانی که در 
خودورهای شخصی شان حضور دارند با وجود تمام 
مشکلات احتمالی، بازدید از نمایشگاه »ون گوگ« 
از داخــل خودرو در »تورنتــو« را امکان پذیر کرده 

است.
به گزارش صبــح امروز به نقــل از آرت نت نیوز، 
با وجود گســترش ویــروس کرونا، لــزوم رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی و کاهش تمایل برخی افراد 
به حضور در رویدادهای مختلف، ایده  شــرکت در 
استقبال  با  رویدادهایی همچون »سینماماشــین« 

مواجه شده  است.
نمایشگاه نورپردازی از تابلوهای نقاشی »ون گوگ« 
در »تورنتــو« واقــع در کانادا این امــکان را برای 
بازدیدکنندکان فراهم کرده تا از داخل خودروهای 

شخصی خود از این نمایشگاه دیدن کنند.
گرانندگان این نمایشگاه در بیانیه ای اعلام کردند: 
»برگــزاری رویدادهای فرهنگی در دوره شــیوع 
ویروس کرونا به چالشــی سخت تبدیل شده است 
و مــا از تغییرات ایجادشــده در تقویــم برگزاری 
رویدادهــای هنری و فرهنگــی در تورنتو، تعطیل 
شدن موسســه های هنری و توقف کار هنرمندان 
و کارمندان موسســه های هنری مختلف غمگینیم. 
ما زمــان زیادی را صــرف به کارگیری روش های 
خلاقانه ای کردیــم تا به کمک  آن ها نمایشــگاه 

»همه جانبــه ون گوگ« را که بازدیــد از آن برای 
علاقه مندان بی خطر باشد برگزار کنیم.«

نمایشــگاه »همه جانبــه ون گوگ« با اســتفاده از 
نورپردازی علاقه مندان را به بازدید از نمایشگاهی 
از آثار مشهور این هنرمند همچون »شب پرستاره« 

و »گل های آفتابگردان« دعوت می کند.
این نمایشــگاه کــه در یک کارخانه ســابق چاپ 
روزنامه برگزار می شود از هجدهم تا بیست و هشتم  

ژوئن میزبان علاقه مندان است.
در هر نوبت ۱۴ خودرو می توانند وارد نمایشگاه شوند 

و بازدید ۳۵ دقیقه ای از نورپردازی آثار ون گوگ را 
که با پخش موسیقی همراه است تجربه کنند.

بلیت های این نمایشگاه که ابتدا قرار بود در اول ماه 
»می« با شــرایطی متفاوت برگزار شود، پیش تر به 

فروش رفته است.

ماشینسواریدرنمایشگاه»ونگوگ«

قدردانی از عوامل سریال 
بچه مهندس3

ســتاد اقامه نماز کشــور در نامه ای به رئیس صداوســیما، از اهتمام ویژه 
دست اندرکاران سریال »بچه مهندس« در پرداخت به نماز تشکر کرد.

به گزارش صبح امروز به نقل از روابط عمومی ســتاد اقامه نماز کشــور، 
سید احمد زرهانی قائم مقام ســتاد اقامه نماز کشور، طی نامه ای به دکتر 
علی عســکری، رئیس صدا و سیما از اهتمام ویژه رسانه ملی در خصوص 
پرداختن به نماز قدردانی کرد.این ســریال به زندگی جواد جوادی با بازی 

روزبه حصاری می پردازد که با دوستان هم دانشگاهی خود وارد ماجرا تازه 
ای شــده اند.پرداختن هنرمندانه کارگردان این سریال پربیننده شب های 
ماه مبارک رمضان به ســکانس های نماز بــا تاکید بر اهمیت نماز صبح، 
نماز و کاهش آســیب های اجتماعی، نماز و مسجد، نماز و آرامش، نماز و 
زیارت، نماز و قرآن، اذان، وضو و ترویج کمک مومنانه باعث شده است تا 

این سریال مورد توجه خاصی قرار گیرد.

شب ، همچنان سیاه 
محمد کاظم کاظمی

امید داشتم که در مورد حملۀ وحشیانۀ انتحاری به 
شفاخانۀ دشت برچی کابل شعری تازه دست دهد، 
که میسر نشد. بناچار با درد و دریغ، شعری قدیمی 
را بازنشر می کنم، هرچند دیرهنگام و نه در حدی 

که دل آدمی را آرام کند.
1

حلق سرود پاره ، لب های خنده در گور
تنبور و نیَ در آتش ، چنگ و سَرَنده1 در گور

این شهر بی تنفّس، لتَ خوردۀ چه قومی است ؟
یک سو ستاره زخمی ، یک سو پرنده در گور

دیگر کجا توان بود؟ وقتی که می خرامد
مار گزنده بر خاک ، مور خورنده در گور

گفتی که »جهل جانکاه پوسیدۀ قرون شد
بوجهل و بولهب ها گشتند گَنده1 در گور«
اینک ببین هُبل را، بتُ های کور و شَل را

مردان تیغ بر کف ، زن های زنده در گور
جبریل اگر بیاید، از آسمان هفتم 

می افکنندش این قوم ، با بالِ کنده در گور

۲
گفتند »گُل مرویید، این حکمِ پادشاه است 
چشم و چراغ بودن ، روشن ترین گناه است 

حدّ شکوفه تکفیر، حکم بنفشه زنجیر
سهم سپیده تبعید، جای ستاره چاه است 

آواز پای کوکب در کوچه ها نپیچد
در دستِ شحنه شلّاق همواره روبه راه است«

مغز عَلمَ به دوشان تقدیم مار بادا
وقتی که کلهّ ها را خالی شدن کلاه است 

صابون ماه و خورشید صد بار بر تنش خورد
امّا چه می توان کرد؟ شب همچنان سیاه است 

ناچار گُل مرویید، از نور و نیَ مگویید
وقتی به شهر کوران ، یک چشمه پادشاه است 

3
شهری که این چنین است ، بی شهریار بادا

یعنی که شهریارش، رقصانِ دار بادا
تا ردّ پای نااهل در کوچه آشکار است ،
سنگ آذرخش بادا، چوب اژدهار3 بادا

قومی که خارِ وحشت بر کوی و بر گذر کاشت ،
در کوره های دوزخ آتش بیار بادا
حتّی اگر اذانی از حلقشان برآید،
بانگ کلاغ بادا، صوت حمار بادا

گفتند »سر بدزدید« گفتیم »سر نهادیم«
گفتند »لب ببندید« گفتیم »عار بادا«
با پتک اگر نکوبیم بر کلهّ های خالی 

مغز علم به دوشان تقدیم مار بادا

1. سَرَنده : نامِ سازی است در افغانستان .
۲. گَنده : در بخش هایی از افغانستان ، به معنی گندیده و پوسیده است .

3. اژدهار: شکل عامیانۀ »اژدها«.

 لغو یکی از مهم ترین رویدادهای
 دنیای رسانه

نمایشــگاه بین المللی رادیو، تلویزیون و رســانه ها )IBC( که قــرار بود از 11 تا 15 
سپتامبر )۲5-۲1 شهریور( در آمستردام برگزار شود، به دلیل شیوع کرونا لغو شد.

به گزارش سینما سینما، نمایشگاه بین المللی رادیو، تلویزیون  و رسانه ها یا آی بی سی 
)IBC( که برای اولین بار در ســال 196۷ برگزار شــد، در 53 سال گذشته به یکی از 
تاثیرگذارترین و قدرتمندترین رویدادهای سالانه برای متخصصین حوزه تولید محتوا، 
مدیریت و پخش رسانه های الکترونیک در سراسر جهان تبدیل شده است. آی بی سی 
در طول ســال های گذشــته از تمرکز صرف بر ریشه های فنی رسانه  فاصله گرفته و 
امروز تمام شاخه های مدیریت محتوا و پخش را پوشش می دهد. این نمایشگاه یکی 
از اصلی ترین رویدادهای حوزه رســانه اســت و هرساله بیش از 5۷ هزار نفر از 1۷0 

کشور جهان در آن شرکت می کنند.
به گزارش هالیوود ریپورتر، این رویداد رســانه ای امسال به دلیل شیوع کرونا برگزار 

نمی شود.
مایکل کریمپ مدیر عامل نمایشگاه بین المللی رادیو، تلویزیون و رسانه ها در بیانیه ای 
ضمن اعلام این خبر عنوان کرد: این که IBC بتواند محیطی امن و موفق ایجاد کند، 
اهمیت بســیاری دارد. با این وجود، همانطور که مسیر آینده از سوی دولت ها ترسیم 
شــد، برایمان روشن شد که بازگشــت به وضعیت عادی قبل از شیوع کرونا، تا ماه 

سپتامبر )شهریور( محقق نخواهد شد.
به اســتناد اطلاعات درج شده در وبسایت این نمایشــگاه، رویداد ۲0۲0 به صورت 

مجازی برگزار خواهد شد.

مدیر موزه فرش ایران مطرح کرد؛

نیاز به حمایت رسانه ها و فضای مجازی برای جذب مخاطب
ســرویس فرهنگ: مدیر موزه فرش 
ایــران گفت: تنــوع در موزه ها مخصوصا 
در ایــران بســیار زیاد اســت و موزه های 
مخصوص  کننده های  بازدیــد  تخصصی، 
خود را دارند، اما بازهم متاسفانه شاهد این 
هستیم که به طور کلی از موزه ها استقبال 

نمی شود
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، پریسا 
بیضایی مدیر موزه فرش ایران اظهار کرد: 
امســال ما در زمانی روز مــوزه را تبریک 
می گوییم که رویکرد بسیاری از موزه های 

دنیا متفاوت شده است.
مدیر مــوزه فرش ایــران در ادامه گفت: 
درســت اســت که به دلیل شیوع ویروس 
کرونا موزه ها تعطیل هستند، اما به معنای 

تعطیلی تام برای موزه ها نیست.
امکان بازدید از موزه ها برای تمام اقشار

بیضایی عنــوان کرد: ما ســال ها بود که 
تصمیم داشــتیم موزه هــا را مجازی کنیم 
اما امســال این اتفاق افتاد. مجازی کردن 
موزه هــا به تحقق شــعار جهانی امســال 
موزه ها یعنی )برابــری، فراگیری و تنوع( 
بســیار نزدیک اســت. بطوریکه با ایجاد 
برابری شــرایط، بتوان بازدید از موزه ها را 

برای تمام اقشار فراهم کرد.
او مطــرح کرد: خوشــبختانه بــا توجه به 
اینکــه بازدیــد کننده فیزیکی نداشــتیم، 
اســتقبال خوبی از بازدید مجازی شــد و 
این خبر خوبی برای ما بود. درســت است 
که این مســئله باعث شد ما پویا تر شویم، 
 اما در این زمینه مــا هنوز خیلی جای کار 

داریم.
مدیر موزه فــرش ایران افزود: تنها چیزی 
که ما بســیار بــه آن نیــاز داریم حمایت 
اینترنتی است چراکه در این شرایط نیاز به 
آن برای ما بیشتر احساس می شود و بهتر 
این است که الان این شرایط فراهم شود 

نه یک ماه یا دوماه دیگر.

نیاز به دسترسی سریع به شبکه های 
اینترنتی

بیضایی بیان کرد: بــا توجه به این که ما 
هــرروز تولید محتوا داریم باید دسترســی 
راحت تر و سریعتری به شبکه های اینترنتی 

و تکنولوژی روز داشته باشیم.
او گفت: تنوع در موزه ها مخصوصا در ایران 
بسیار زیاد است موزه های تخصصی مانند 
موزه فــرش، بازدید کننده های مخصوص 
خود را دارند، اما بازهم متاسفانه شاهد این 
هستیم که به طور کلی از موزه ها استقبال 

نمی شــود.مدیر موزه فرش ایران در ادامه 
گفت: برای جذب بازدید کننده بیشــتر ما 
باید توجه داشته باشیم که مخاطبان ما چه 
کسانی هستند و شاید اگر از موزه هایمان 
کمتر استقبال می شــود به دلیل این است 
که آنها را به درســتی معرفی نکرده ایم تا 
ضرورت آن در میان خانواده ها احســاس 
شــود.وی بیان کــرد: به نظــر من برای 
اینکه از موزه ها به خوبی اســتقبال شــود 
نیاز اســت تا از هر راهی که این شرایط را 
فراهم می کند، استفاده کنیم. از تبلیغات در 

فضای مجازی گرفته تا رسانه و تلویزیون 
و بیلبورد ها و حتی شــرکت کردن فعالانه 
موزه هــا در نمایشــگاه های مختلف تا با 
معرفی درســت، موزه ها مخاطبان خود را 

جذب کنند.
آشنایی کودکان با هویت موزه ها

از راهکار های مهم  بیضایی گفت: یکــی 
برای شناســاندن موزه هــا از همان دوره 
کودکی اســت تا ارزش و اهمیت موزه ها 
در وجودشــان فرد نهادینه شــود این کار 
می توانــد با همکاری آمــوزش و پرورش 

صــورت بگیرد تا کودکان ســرزمینمان از 
طریق موزه ها با هویــت و اصالت موزه ها 
بیشــتر آشنا شوند چراکه کسی اگر گذشته 
خود را بهتر بشناســد مسلما می تواند آینده 

بهتری را رقم بزند.
سوتیتر: بیضایی: مجازی کردن موزه ها به 
تحقق شعار جهانی امســال موزه ها یعنی 
)برابری، فراگیری و تنوع( بســیار نزدیک 
برابری شرایط،  ایجاد  با  اســت. بطوریکه 
بتوان بازدید از موزه ها را برای تمام اقشار 

فراهم کرد

شعر

خبر

مدیـران تماشـاخانه های خصوصـی بـا حضـور در اداره کل هنرهای 
نمایشـی و انتشـار بیانیـه، خواسـتار حمایت دولت بـرای جلوگیری از 

تعطیلـی این سـالن های تئاتری شـدند.
صنفـی  انجمـن  مدیـره  هیـات  رییـس  ایسـنا،  گـزارش  بـه   
تماشـاخانه های ایـران بیـان کرد: بـا توجه به بحرانی شـدن وضعیت 
تماشـاخانه هایی کـه مالـک خصوصی دارنـد و مدیران تماشـاخانه ها 
زیر فشـار اجاره بهای این سـالن ها هسـتند، روز گذشـته جلسـه ای با 
حضـور تمـام اعضای انجمـن برگزار کردیـم و امروز بـرای اعتراض 
و پیگیـری ایـن وضعیـت بـه اداره کل هنرهـای نمایشـی رفتیـم و 

پـس از حضـور مدیـر کل، جلسـه ای بـا آقـای آشـنا برگزار شـد.
او بـا اشـاره بـه نامه نگاری هایـی کـه در این سـه مـاه بـا ارگان های 
از  مـا  بـرای  ایـن قضیـه  فوریـت  داده انـد، گفـت:  انجـام  مربـوط 
ایـن جهـت اسـت کـه اگـر تـا چنـد روز آینـده اتفاقـی نیفتـد چنـد 

سـالن بـا تعطیلـی روبـرو می شـوند و بـرای همیـن خواسـتیم از بلاتکلیفـی درآییـم کـه اگر قرار نیسـت کمکی شـود 
بدانیـم، چـون حتـی در خبرهـا هـم اسـمی از تماشـاخانه ها و حمایـت از آن هـا نیسـت، امـا آقای آشـنا گفتند که سـه 
 شـنبه هفتـه آینـده بـا وزیـر )فرهنـگ و ارشـاد اسـلامی( جلسـه دارنـد و در حـال  پیگیـری از بخش هایـی دیگـر نیز 

هستند.
در ایـن بیانیـه ضمـن اشـاره بـه اینکـه 16 تماشـاخانه بـا نفر پرسـنل در این مـدت تعطیلی تئاتـر با شـیوع کرونا دچار 
آسـیب شـده اند، گفته شـده اسـت که در سـه ماه اسـفند 98 و فرودین و اردیبهشـت 99 در مجموع 3619 هنرمند در 

قالـب گروه هـای نمایشـی از فعالیـت بازمانده اند. 

شصتمین جشــنواره بین المللی انیمشن »انســی« فرانسه، فهرست آثار 
بخش رقابتی سال ۲0۲0 خود را منتشر کرد.

به گزارش ایسنا، جشنواره سالانه انیمیشن انسی که امسال برای اولین بار 
به ســبب شیوع ویروس کرونا به صورت آنلاین برگزار می شود در نهایت 
پس از بررسی ۷6 فیلم ارسالی، ۲0 فیلم را به عنوان فیلم های سال ۲0۲0 
این رویداد ســینمایی در دو بخش رقابتی قرار داد.در بخش رقابتی اصلی 
جشنواره فیلم انسی، 10 انیمیشن بلند شامل »بینی یا توطئه ماوریکس« 
ساخته »آندری کرژانوفسکی« )روسیه(، »بکُش و این شهر را ترک کن« 
به کارگردانی »ماریوژ ویلژینســکی« )لهســتان(، »خون آشام کوچک« 
ســاخته »ژوان اسفار« )فرانســه(، »ضربان جنگل: فیلم« به کارگردانی 
»برنت داوس« )موریــس(، »لوپین III اولین« به کارگردانی »تاکاشــی 
یامازاکــی« )ژاپن(، »۷ روز جنگ« بــه کارگردانی »یوتا مورانو« )ژاپن(، 
»داســتان زنجبیل« ســاخته »کنستانتین شرکین« )روســیه(، »خانواده 

پاگنده« ســاخته »بن استسن« و »جرمی دگروسون« )بلژیک، فرانســه(، »فاجعه ، کودکی از مارتا جین کاناری« ساخته »رمی 
شــایه« )فرانسه، دانمارک( و »ناهوئل و کتاب جادویی« ســاخته »ژرمن آکونا« )شیلی( با هم رقابت می کنند. در بخش رقابتی 
»Contrechamp« جشــنواره فیلم انسی امسال نیز آثار از ژاپن، استونی، آرژانتین، کرواسی، کره جنوبی، لتونی، چین، اندونزی 
و عربســتان ســعودی به نمایش گذاشته می شوند. جشنواره فیلم های انیمیشن »انســی« یکی از معتبرترین رویدادها در عرصه 
پویانمایی در ســطح بین المللی اســت که هر ساله در ماه ژوئن در شهر انسی فرانسه برگزار می شود، شروع این جشنواره به سال 
1960 برمی گردد که در ابتدا به صورت دوســالانه برگزار می شد اما از سال 1998 به رخدادی سالانه تبدیل شده است.شصتمین 

جشنواره بین المللی انیمیشن انسی امسال به صورت مجازی و از تاریخ 15 تا 30 ژوئن )۲6 خرداد تا 10 تیر( برگزار می شود.

درخواست تماشاخانه های خصوصی برای رسیدگی دولت به وضعیت آن ها رقابت آنلاین ۲۰ اثر در جشنواره انسی
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مدیر اجرایی اتحادیه هتل داران مشــهد گفت: تاکنون هیچ یک از کارگران 
صنف ما بیمه بیکاری دریافت نکردند، تنها برای کسانی که شامل این بیمه 

نمی شدند پیامک عدم دریافت ارسال شده است.
 مرجان شــاه ولایتــی با اعلام این خبر اظهار کــرد:  حتی قرار بود برای 
کســانی که حداقل سابقه را برای دریافت این بیمه ندارند نیز بیمه بیکاری 

واریز شــود که متأســفانه محقق نشد. اما برای کســانی که حداقل سابقه 
لازم را داشــته و مشمول بیمه بیکاری ناشــی از کرونا می شدند هم باید 
پیامکی مبنی بر ثبت شــماره حســاب در سامانه ارســال می شد که هنوز 
 حتــی یک پیامک با این مضمون برای کارگران صنف ما ارســال نشــده 

است.

کارگران تاسیسات 
گردشگری حقوق بیمه 
بیکاری نگرفته اند

کنارگذر شمالی محل بیشترین تجاوز به 
حریم راههای مشهد است

رییس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای مشهد گفت: بیشترین تجاوز به حریم 
و ساخت و ســاز غیرقانونی در محدوده لازم المراعات راههای این شهرستان در 

حوزه کنارگذر شمالی کلانشهر مشهد روی داده است.
به گزارش صبح امروز جواد پورعلی افزود: پس از  آزادراه کنارگذر شــمالی مشهد 
بیشترین موارد تجاوز به حریم قانونی راهها در خراسان رضوی مربوط به محدوده 
بزرگراه مشــهد - چناران و جاده های مشــهد - کلات و مشهد - سرخس است.
وی ادامــه داد: اداره  راهــداری و حمل و نقل جاده ای خراســان رضوی در طول 
پارســال 100 مورد اخطار برای خاطیان بخاطر تجاوز به حریم راهها در ســطح 

این استان صادر کرد.
رییــس اداره راهــداری و حمل و نقل جاده ای مشــهد موارد تجاوز را شــامل 
دیوارکشــی، گودبرداری زمین، ســاخت واحدهای تجاری، نصب تیر توسط اداره 
برق در حریم راهها و نیز ســاخت راههای دسترســی غیرمجاز در محدوده حریم 

قانونی راهها برشمرد.
وی گفــت: همچنین در چارچوب مقابله با متجــاوزان به حریم قانونی راهها 35 

مورد ساخت و ساز در این محدوده ها تخریب شد.
پورعلی افزود: تجاوز به حریم، محدود به راههای اصلی نیســت بلکه در مســیر 
راههای روســتایی پر رفت و آمد روســتایی نیز موارد تجاوز به حریم قانونی راه 

صورت می گیرد.
وی افزود: عمده تخلفات متجاوزانه در حریم راههای روستایی شامل دیوارکشی، 
عبور دادن لوله آب و دیگر تاسیســات فنی خدماتی از حریم جاده و حتی شکافتن 

آسفالت برای لولهگذاری آب است.

اداره کل هواشناسی خراسان رضوی اعلام کرد؛

پیش بینی وزش باد شدید با احتمال 
بارش رگبار باران در استان

اداره کل هواشناســی برای اغلب نقاط استان از جمله شهرستان مشهد، وزش باد 
شدید با احتمال بارش رگبار باران را پیش بینی کرده است. 

به گزارش صبح امروز، براســاس اطلاعات اداره پیش بینی هواشناســی خراسان 
رضوی، بر اساس نقشه ها و خروجی مدل های پیش یابی هواشناسی، پدیده غالب 

برای امروز و فردا وزش باد در سطح استان خواهد بود.
ضمن اینکه در ارتفاعات رشــد ابر با احتمال بارش پراکنده دور از انتظار نیســت. 
برای فردا چهارشــنبه نیز، جوی نیمه ابری تا ابری با احتمال بارش های پراکنده 
باران در ســطح استان پیش بینی می شود. فردا موقتا شاهد کاهش دما بوده و از 

روز پنجشنبه مجددا روند افزایش دما شروع خواهد شد.

 تقدیر استاندار  از روابط عمومی  راه و 
شهرسازی استان

همزمان با هفتــه ارتباطات و روابط عمومی، اعضای شــورای هماهنگی روابط 
عمومی استان به نمایندگی از استاندار خراسان رضوی با اهدای لوح تقدیر علیرضا 
رزم حســینی نماینده عالی دولت در اســتان از زحمات مجموعــه کارکنان اداره 
ارتباطات و اطلاع رسانی اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی تجلیل کردند.
بــه گزارش صبــح امروز ، به مناســبت ۲۷ اردیبهشــت مــاه، روز ارتباطات و 
روابــط عمومی، لوح تقدیر علیرضا رزم حســینی اســتاندار خراســان رضوی به 
 محمدرضــا مرتضوی رییس اداره ارتباطات و اطلاع رســانی این اداره کل اعطا 
شد.   قاســمی و ذباح دو تن از اعضای شــورای هماهنگی روابط عمومی های 
دســتگاه های اجرایی اســتان  به نمایندگی از  اســتانداری خراسان رضوی در 
جلســه ای که با حضور قدرت اله ابک مدیرکل راه و شهرسازی خراسان رضوی 
برگزار شــد، با اعطای لوح تقدیر استاندار خراسان رضوی از زحمات شبانه روزی 

مجموعه روابط عمومی این اداره کل تشکر و قدردانی کردند.
در بخشی از لوح تقدیر علیرضا رزم حسینی آمده است: تحقق اهداف متعالی کشور 
مرهون تلاش مستمر مدیران و متخصصانی است که دانش و عمر گرانبهای خود 
را سرمایه ای برای سربلندی، سرافرازی و خدمت به مردم و نظام مقدس جمهوری 

اسلامی  قرار داده اند.

سالانه 25 سانتی متری  دشت مشهد فرونشست می کند: 

زیر مشهد خالی می شود
خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضوی گفت: در دشــت مشــهد ۲5 و در 
دشــت نیشابور ۲8 سانتی متر در طول هر 

سال فرونشست داریم.
به گزارش صبح امــروز محمد علایی در 
رابطه با دســتاوردهای طرح همیاران آب 
اســتان اظهار کرد: اســتان ما ســرزمین 
خشــک و کم آبی محســوب می شــود و 
میانگین بارش ها نسبت به میانگین بارش 

جهانی عدد بسیار اندکی است.
خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضوی با بیــان اینکه در اســتان با چند 
مســأله جدی روبه رو هستیم که اولین آن 
بحث کم آبی اســت، گفت: نکته دوم این 
است که به علت تغییر آب و هوا میانگین 
بارش استان در طی سال های گذشته کم 
شده اســت، خوشبختانه در طی سال های 
9۷ ـ  98 و 98 ـ  99 سال های آبی بسیار 
پر بارشی داشتیم که در طول سال آبی 9۷ 
ـ 98 پرآب ترین سال آبی در طی 50 سال 

اخیر بوده است.
وی ادامــه داد: روند کاهــش بارندگی ها 
و داده هــای جهانــی متناســب بــا آن 
نشان می دهند که بایســتی خود را برای 
خشکســالی ها آماده کنیم، در این شرایط 
از مجموع 3۷ محــدوده مطالعاتی حدود 
34 محدوده با کاهش شــدید ســطح آب 
زیرزمینــی و بحران آب روبه رو هســتند، 
از مجمــوع منابع  آبی حــدود 9۲ درصد 
زیرزمینی است  آبخوان های  از  برداشت ها 
که 85 درصد آن برای مصارف کشاورزی، 
8 درصد در بخش شــرب و بهداشــت، ۲ 
درصد در بخش صنعت و 4 درصد در حوزه 

خدمات مصرف می کنیم.
علایی با اشاره به ســرانه آب تجدیدپذیر 
خاطرنشان کرد: این سرانه حاصل تقسیم 
حجــم آب تجدیدپذیر بر جمعیت اســت، 
اگر ســرانه آب تجدیدپذیــر از هزار متر 
کمتر شود وارد حوزه تنش آبی می شویم، 
گفتنی است در سال 1385 سرانه آبی هر 
خراســانی هزار و 491 متر بوده و در سال 

1395 این عدد به ۷80 متر رسیده است.
چاه های استان ۱96 کیلومتر کف 

شکنی شده است
خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضــوی تصریح کــرد: بر ایــن مبنا در 

ســال های گذشته از سال 139۲ تا 1398 
عمر مفیــد چاه های کشــاورزی که باید 
حدود ۲5 تا 30 سال باشد به کمتر از پنج 
سال کاهش پیدا کرده است، همچنین در 
ایــن فاصله زمانی چاه های اســتان 196 
کیلومتر کف شــکنی داده شده و عمیق تر 
شدند، همچنین یک هزار و 664 کیلومتر 
تغییر محل این چاه ها بوده است، از دیگر 
پیامدهــای اضافه برداشــت از منابع آبی، 

فرونشست سطح زمین است.
وی تشریح کرد: حد بحرانی فرونشست در 
جهان برای ســطح زمین یک میلی متر در 
سال است، در دشت مشهد ۲5 سانتی متر 
و در دشت نیشابور ۲8 سانتی متر در طول 
هر سال فرونشست داریم، در 34 محدوده 
مطالعاتی فرونشست ها بسیار جدی است، 
از دیگــر پیامدهــای اضافه برداشــت از 
آبخوان زیرزمینی بحث شــور شــدن آب 
است، در واقع هرچه سطح آب کاهش یابد 
کیفیت آب نامناسب تر و میزان شوری آن 

بیشتر می شود.
شورشدگی در ۳4 دشت ممنوعه استان

علایی گفت: در تمام 34 دشــت ممنوع 
اســتان با پدیده شور شــدگی و افزایش 
شــوری آب روبه رو هستیم، با این شرایط 
همیشه این پرســش مطرح بوده که باید 

چه کاری انجام داد.
خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضوی افزود: بر این مبنا از ســال 1389 
بحث های فراوانی در دانشــگاه فردوسی 
مشهد مطرح شد که در نهایت با روی کار 
آمدن آقای رزم حســینی، طرح همیاران 
آب کلیــد خورد، مبنــای این طرح بر این 
اساس بود که همه شخصیت های حقیقی 
و حقوقــی مؤثر در منابع آب، فرهیختگان 
دانشــگاه ها، تشــکل های کشــاورزی و 
نهادهای قانونــی مدنی بایــد در فرآیند 
و  اجرا  و  تصمیم گیــری  تصمیم ســازی، 

بهره برداری مشارکت فعال داشته باشند.
کاهش برداشت از آب های زیر زمینی

وی بــا بیان اینکه در  طرح مذکور دو گام 
مدنظر بوده اســت، افزود: گام نخست بر 
این اســاس بود که باید تا سال 1405 به 
کســری مخزن صفر در تمــام آبخوان ها 
برسیم، گام دوم این بود که تا سال 14۲0 
به ۷5 درصد حجم آب تجدیدپذیر دســت 

پیدا کنیم، باید توجه داشــت که میانگین 
جهانی برداشت از حجم آب زیرزمین 40 
درصد اســت حال آنکه در اســتان 160 
درصد برداشــت داشتیم که امروز به 1۲0 

درصد برداشت رسیده ایم.
علایی با بیان اینکه تلاش داریم با افزایش 
اجتماعی  و ســرمایه های  اعتماد عمومی 
طرحــی در این زمینه تهیــه و اجرا کنیم، 
اظهار کرد: خوشبختانه طرح همیاران آب 
در روز 16 خرداد 1398 با تایید همه اعضا 
و با حضور وزیر نیرو رونمایی شــد، برای 
نهادینه شدن و جلوگیری از تغییرات آن در 
طی زمان، ساختار جامع شورای راهبردی 
آب شــکل گرفت که دانشگاه فردوسی به 
عنوان دبیرخانه دائمی، مسئول نظارت بر 

روند اجرای طرح شد.
برنامه برای کاهش اضافه برداشت 

خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضوی بیان کرد: وظایف ما تا سال 1405 
بر این اســاس اســت تا اضافه برداشت 
589 میلیون متــر مکعبی از چاه هایی که 
پروانه آن ها حدود 40 ســال پیش صادر 
شــده کم می شود، البته در استان حدود 4 
هزار 306 حلقــه چاه وجود دارد که  589 
میلیــون و ۷13 هزار و ۷98 متر مکعب از 
پروانه نخســتین که ســال ها پیش صادر 
شده اضافه برداشــت داشته اند، همچنین 
پر کردن چــاه غیرمجــاز از وظایف آب 

منطقه ای بوده است.
وی با اشــاره به عملکرد ســازمان جهاد 
کشــاورزی گفت: این سازمان برای اینکه 
به معیشت کشــاورزان، اقتصاد کشاورزی 
و تولید آســیبی نرســد تلاش داشته تا با 
افزایــش بهره  وری، ســهم کاهش آب را 
جبــران کند، باید گفت آنچــه تا امروز در 
عمل اتفاق افتاده حاصل کار همه اعضای 

ستاد سازگاری با کم آبی استان است.
علایی با بیان اینکه میزان بارش اســتان 
در سال گذشته 30۷ میلی متر بوده است، 
گفت: در این راســتا تعهد ما این بوده که 
در طی دو ســال از مجموع 4 هزار و 306 
حلقه چاهی که اضافه برداشــت داشته اند 
تلاش کنیم تا 589 میلیون مترمکعب آب 
کمتری برداشت شود، در این راستا رضایت 
کشاورزان و سازمان جهاد کشاورزی را نیز 
به دست آوریم و توانستیم تا به امروز 401 

میلیون اضافه برداشت را از مجموع ۲ هزار 
و ۲1۲ چاه، کاهش دهیم.

کاهش 6۲ میلیون متر مکعب برداشت 
با پر کردن چاه های غیر مجاز

خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضوی تشــریح کرد: در ســال گذشته با 
پر کــردن چاه های غیرمجــاز حدود 6۲ 
میلیــون مترمکعب مصــرف آب کاهش 
یافته و برای نخســتین بار در کشور نصب 
کنتورهای هوشــمند، ایجاد مرکز پایش و 
صدور کارت آب انجام شده است، از سویی 
دیگر توانســتیم در این راستا تشکل های 
کشاورزی را پای کار آورده و این دسته از 

خدمات را به آن ها ارائه دهیم.
وی با اشــاره به پیامدها و دســتاوردهای 
اقدامات شرکت آب منطقه ای استان اظهار 
کرد: در ســال جاری با توجه به اقدامات 
صورت گرفتــه نتایجی چون تغییر مخزن 
کســری استان ایجاد شــده است، گفتنی 
است میانگین درازمدت یک میلیارد و 5۷ 
میلیون کســری مخزن در استان بوده و 
سال گذشته این میانگین به 559 میلیون 
رسیده اســت، باید توجه داشت روند افت 
کســری مخزن در اســتان کاملا مشهود 
است، این در حالی اســت که با اقدامات 
صــورت گرفته و میــزان بارندگی ها چند 
دشت استان چون دشت گناباد، رشتخوار و 
مه ولات در حال خارج شدن از ممنوعیت 

هستند.
علایی خاطرنشــان کرد: نکته دیگر بحث 
تغییــر محل و کف شــکنی چاه هاســت، 
خوشــبختانه در ســال گذشــته به دلیل 
کاهش تغییرات سطح آب توانستیم ۲4.6 
درصد از تغییر محل چاه های کشاورزی و 
۲۷.5 درصد از افزایش عمق آن جلوگیری 

کنیم که ۲5۷ میلیارد ریال به کشــاورزان 
توانستند  کرد، همچنین کشاورزان  کمک 
در ســال گذشــته حدود 3 میلیارد تومان 

صرفه جویی داشته باشند.
ذخیره آب سدها بیشتر از حجم ۲0 

سال گذشته
خراسان  منطقه ای  آب  شرکت  مدیرعامل 
رضوی در رابطه با برق مصرفی ادامه داد: 
برق مصرفی یک هزار و 96 حلقه چاه در 
طی سال های 96 تا 98 بررسی شده است، 
بر مبنای داده ها در سال 96، 491 میلیون 
کیلووات برق مصرفی چاه های کشاورزی 
بوده که در ســال 98 به 368 میلیون کیلو 
وات کاهش پیدا کرده و 91 میلیارد تومان 

به سود کشاورز بوده است.
وی با بیــان اینکه با پر کــردن چاه های 
غیرمجاز توانســتیم 6۲ میلیون مترمکعب 
آب صرفه جویــی کنیم، گفت: قرار بر این 
اســت که 36 میلیــون مترمکعب آب از 
شمال هزار مسجد به مشهد منتقل کنیم، 
ارزش این طــرح حدود ۲ هــزار میلیارد 
تومان اســت، همچنین برای 180 میلیون 
انتقال  مترمکعــب آب، شیرین ســازی و 
آن از دریــای عمان به اســتان بیش از 5 
میلیــارد دلار هزینه نیاز اســت، بنابراین 
باید مدیریت مصرف و طرح انتقال آب از 
دریای عمان و هزار مسجد در یک فضای 

منطقی پیش رود.
علایی گفت: خوشبختانه حجم آب ذخیره 
ســدها به یــک میلیــارد و 19۷ میلیون 
مترمکعب رســیده که در طول ۲0 ســال 
گذشته بی سابقه بوده است، همچنین ۷5 
درصد ســدها در ســال جاری پر شده که 
در مدت زمان مشــابه در سال گذشته 61 

درصد بوده است.

خبر

شهردار منطقه چهار مشهد از اجرای اصلاح هندسی خیابان علامه طباطبائی ۲3 در محله 
تلگرد این منطقه براساس پیشنهاد شهروندان در قالب طرح »محله ما« خبر داد.به گزارش 
صبح امروز، غلامرضا غلامی گفت: در سال گذشته طرح »محله ما« با هدف فعال ساختن 
حس تعلق اجتماعی و ارتقای فرهنگ مشارکت جویی شهروندان در محلات منطقه 4 اجرا 
شد و پیشنهادات شهروندان در خصوص پروژه های مورد نیاز جمع آوری شد.غلامی ادامه 
داد: پس از جمع آوری پیشنهادات شهروندان از طریق شورای اجتماعی محلات و بررسی 
کارشناسی آن ها، پروژه های زود بازده عمرانی در محلات تلگرد، وحید، ایثار و میثم تعریف 
گردید که پروژه اصلاح هندسی خیابان علامه طباطبائی ۲3 در محله تلگرد به مرحله اجرا 
درآمد.وی در خصوص پروژه محله تلگرد تصریح کرد: در این پروژه ورودی خیابان علامه 

طباطبائی ۲3 جهت افزایش ایمنی تردد شــهروندان با اجرای آسفالت، تایل فرش، احداث جداول، اجرای خط کشی های ترافیکی، رنگ 
آمیزی سرعتگیرها و ایجاد دسترسی های جدید اصلاح هندسی می شود.شهردار منطقه چهار مشهد اضافه کرد: همچنین در این پروژه به 
منظور کاهش حجم ترافیک و تسهیل در تردد وسایل نقلیه، راستگرد و لچکی در ابتدای ورودی خیابان علامه ۲3 احداث و علاوه بر ایمن 

سازی معابر، مبلمان شهری، پایه چراغ روشنایی، فضای سبز و دستگاه های بدنسازی در این محدوده جانمایی شده است.

رئیس اداره نظارت بر ســاخت و سازهای منطقه یک از صدور بیش از 150مورد 
اخطاریه به منظور جلوگیری از تخلفات ساختمانی در ابتدایی سال جاری خبر داد.
بــه گزارش صبح امروز، علیرضا اســدی اظهار کرد: ایــن اداره با هدف رعایت 
اصول ایمنی در شهرسازی و اجرای دســتورالعمل های ساختمان سازی نسبت 
بــه صدور بیــش از 150 مورد اخطاریه جهت جلوگیری از تخلفات ســاختمانی 

اقدام کرده است.
وی ســاخت و ساز اصولی، ضابطه مند و رعایت قوانین شهرسازی را عامل حفظ 
کیفیت ســیمای بصری شهر و جلوگیری از مشــکلات شهری در آینده دانست 
و افزود: توســعه شهری متناســب به عنوان یکی از مهمترین اهداف شهرداری 
همواره مورد توجه بوده و ســاخت و ساز هرگونه ابنیه در داخل محدوده شهری 

مستلزم رعایت اصول و مقررات خاص مهندسی و شهرسازی است. علیرضا اسدی ضمن درخواست از شهروندان مبنی 
بر رعایت ضوابط قانونی قبل از ســاخت و ساز، افزود: توجه به ساخت و ســازهای اصولی، ضابطه مند و رعایت قوانین 

شهرسازی باعث حفظ کیفیت سیمای بصری شهر می شود.

ایمن سازی ورودی خیابان علامه طباطبائی ۲3 در محله تلگرد منطقه 4 صدوربیش از 15۰مورد اخطاریه تخلفات ساختمانی در منطقه یک مشهد

میراث  اداره کل  معاون گردشگری 
فرهنگــی، گردشــگری و صنایع 
گفت:  رضوی  خراســان  دســتی 
دســتورالعمل بازگشایی حرم هنوز 
ابلاغ نشده است؛ اما طبیعتا پس از 
بازگشایی حرم مطهر رضوی یکی 
از اولین مکان  هایی که باز خواهند 
شــد واحدهای اقامتی هستند که 

استانداردها را رعایت می کنند.
در خصوص  بیدخــوری  یوســف 
بازگشــایی  وضعیــت  آخریــن 

واحدهای اقامتی اســتان در صورت بازگشایی حرم رضوی اظهار کرد: در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا 
که روزهای اخیر برگزار شــد، در مورد واحدهای اقامتی نیز صحبت شــد و رئیس جمهور اعلام کرد که 
رستوران ها و هتل ها می توانند پس از ماه رمضان فعالیت خود را آغاز کنند. ضمنا دستورالعمل بازگشایی 
حرم هنوز ابلاغ نشده است؛ اما طبیعتا پس از بازگشایی حرم مطهر رضوی یکی از اولین مکان  هایی که 

باز خواهد شد، آن دسته از واحدهای اقامتی هستند که استانداردها را رعایت می کنند.
وی ادامه داد: در همین راستا اقدامات مقدماتی برای بازگشایی و بازدیدهای مربوط به این مساله انجام 
شده است. همچنین در حال حاضر حضور زائران در مشهد بسیار کم است؛ اما در حال پیگیری بازگشایی 

واحدهای اقامتی پس از ماه رمضان هستیم.
معاون گردشــگری اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی در خصوص 
شــرایط بازگشایی تاسیسات گردشــگری خاطرنشان کرد: بر اساس دســتورالعمل شماره سه که به ما 
ابلاغ شده اســت، تمام تاسیسات گردشگری که بتوانند پروتکل های بهداشتی وزارت میراث فرهنگی و 

گردشگری و وزارت بهداشت را رعایت کنند، مجازند فعالیت خود را آغاز کنند.
بیدخوری در مورد نظارت بر واحدهای اقامتی تشریح کرد: نظارت ها نیز توسط بازرسان میراث فرهنگی، 
اعضای جامعه هتلداران و افرادی از مراکز بهداشت دانشگاه علوم  پزشکی انجام خواهد شد تا واحدهای 

اقامتی مذکور با رعایت تمام پروتکل های بهداشتی شرایط بازگشایی را داشته باشند.
وی یادآور شد: بازگشایی واحدهای اقامتی نیز به این دلیل است که اگر این کار توسط ما صورت نگیرد، 
مســافران و زائران به واحدهای غیر مجاز که پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند، مراجعه کرده و 

باعث ایجاد مشکلات بیشتری خواهد شد.

فرهنگـی،  میـراث  اداره  رئیـس 
گردشـگری  و  دسـتی  صنایـع 
تربت حیدریـه گفـت: هنـگام حفـر 
از  یکـی  قبرسـتان  در  قبـر  یـک 
روسـتاهای تابعـه ایـن شهرسـتان 
یـک خمـره تاریخـی کشـف شـد.
گفت وگـو  در  محمـدی  علـی 
براسـاس  کـرد:  اظهـار  ایسـنا  بـا 
بـر کشـف یـک  گزارشـی مبنـی 
حفـر  هنـگام  در  تاریخـی  خمـره 
از  یکـی  قبرسـتان  در  قبـر  یـک 

روسـتاهای تابعـه شهرسـتان بـه ایـن اداره بلافاصلـه کارشناسـان و نیروهـای یگان حفاظـت در محل 
حاضـر شـدند و پـس از انجـام بررسـی ها و مطالعـات اولیـه شـی ء مـورد نظـر بـه مـوزه اداره میـراث 

گردیـد. منتقـل  فرهنگـی 
وی ادامـه داد: بـه دلیـل حسـاس بـودن موضـوع و برابر درخواسـت مسـئولان بخش، ایـن خمره پس 

از انتقـال بـه مـوزه، مـورد کارشناسـی قـرار گرفته تا قدمـت آن به دسـت آید.
اهمیـت  بـه  اشـاره  بـا  تربت حیدریـه  و گردشـگری  فرهنگـی، صنایـع دسـتی  میـراث  اداره  رئیـس 
انجمن هـای میـراث فرهنگـی در سـطح روسـتاها افـزود: فعالیـت ایـن انجمن هـا در مناطـق مختلـف 
باعـث می شـود افـراد سـودجو فرصتـی برای رسـیدن به اهـداف پلید خود نداشـته باشـند و هـر اتفاقی 
مبنـی بـر کشـف آثـار تاریخـی، تغییـر در بافـت اصلـی آن هـا و یـا سـرقت ایـن سـرمایه های ملـی، 

بلافاصلـه گـزارش و پیگیـری شـود.
محمـدی بیـان کـرد: اکنـون در سـطح شهرسـتان تربت حیدریـه و زاوه بالـغ بـر 30 انجمـن میـراث 

فرهنگـی تشـکیل شـده و در ایـن حـوزه فعالیـت دارنـد.
وی مطـرح کـرد: جـذب مشـارکت های مردمـی در مرمـت ابنیـه تاریخـی، کشـف و اهـدای اشـیای 
تاریخـی در چنـد روسـتا و همچنیـن مشـارکت در دسـتگیری سـه بانـد حفـاری غیرمجـاز از عملکـرد 

انجمن هـای میـراث فرهنگـی روسـتایی در ایـن شهرسـتان بـوده اسـت.
محمـدی گفـت: ایـن شهرسـتان در فاصلـه 150 کیلومتـری جنـوب مشـهد قـرار گرفتـه و دارای 350 
جاذبـه تاریخـی و گردشـگری اسـت کـه تعـداد 5۲ اثـر آن در فهرسـت آثار ملـی به ثبت رسـیده و 15 

اثـر دیگـر در نوبت ثبت اسـت.
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 سرنوشت لژیونرهای اروپایی
 چه خواهد بود؟

این روزها صحبت از پیشنهادات زیاد باشگاه های بزرگ به این دو لژیونر فوتبال 
ایران زیاد شده. دو نفری که در صورت انتقال به تیم های بزرگ اروپایی تحول 

بزرگی در فوتبال ایران ایجاد خواهند کرد.
به گزارش خبرآنلاین؛ فصل آینده بــرای لژیونرهای فوتبال ایران در اروپا می 
تواند فصل فوق العاده ای باشــد. فصلی همراه با چند ترانسفر بزرگ و هیجان 
انگیز. این روزها که مهدی طارمی و سردار آزمون از بهترین لژیونرهای فوتبال 
ایران در اروپا هســتند، صحبت از پیشنهادات زیاد باشگاه های بزرگ به این دو 
بازیکن زیاد شده. همین اتفاق برای چند لژیونر دیگر هم رخ داده اما در این بین 
ستاره هایی هم هستند که یا هنوز تکلیف شان مشخص نیست یا اینکه جدایی 

شان از باشگاه های اروپایی تا حدی قطعی به نظر می رسد.
کرونا بدبیاری جهانبخش

وقتــی از لژیونرهای فوتبال ایران حرف می زنیم باید نام علیرضا جهانبخش را 
در صدر آنها قرار دهیم. گران ترین خرید تاریخ باشــگاه انگلیســی برایتون که 
بعد از آقای گلی در فوتبال هلند به انگلیس رفت و درســت چند ماه بعد از اوج 
گرفتنش در لیگ برتر انگلیس با تعطیلی بازی ها به دلیل شیوع ویروس کرونا 
روبرو شــد. لیگ برتر انگلیس که برگردد جهانبخش دوباره فرصت بازی برای 
برایتون را پیدا خواهد کرد اما مهم تر اینکه او به واســطه قرارداد پنج ســاله با 
باشگاه انگلیسی همچنان در این تیم حضور خواهد داشت. مگر اینکه مسئولان 
باشــگاه برایتون علیرضا را برای فصل بعد در لیست مازاد قرار دهند. اتفاقی که 

تا حد خیلی زیادی بعید به نظر می رسد.
طارمی در دوراهی پرتغال و انگلیس

ســردار آزمون و مهدی طارمی پشت ســر جهانبخش دیگر لژیونرهای ما در 
اروپا هستند که همه سرنوشت جذابی برای آنها متصور هستند. طارمی یکی از 
کســانی بود که اولین فصل حضورش در فوتبال اروپا با لباس ریوآوه درخشان 
ظاهر شد و توانست توجه تیم  های مختلف اروپایی را هم به خود جلب کند؛ به 
نظر می  رسد جدایی این ستاره ایرانی از تیمش قطعی باشد و باید منتظر حضور 
طارمی در تیم هایی چون اســپورتینگ و بنفیکا باشیم. البته شنیده می شود او 
از لیگ انگلیس هم پیشــنهاداتی دارد ولی احتمالا در پرتغال بماند و فقط تیم 

خودش را عوض کند. 
ادعای جنجالی یک ایجنت در مورد انتقال سردار به ناپولی

درباره ســردار هم باید اینطور گفت که مثل چند ســال گذشته صحبت درباره 
پیشــنهادهای جذاب تیم های مثل ناپولی و لاتزیو زیاد اســت اما هنوز درباره 
آینــده آزمون نمی تــوان پیش بینی قطعی کرد. نکته مشــخص تا این لحظه 
فقط همین اســت که باشــگاه زنیت به همین راحتی ها مجوز خروج سردار را 

نخواهد داد.
»وینچنزو مورابیتو« ایجنت فوتبال ایتالیا در تازه ترین اظهاراتش با رادیو ناپولی 
ادعای عجیبی را درباره سردار آزمون مهاجم تیم ملی ایران مطرح کرد.مورابیتو 
گفت: هرگز از طرف باشگاه ناپولی برای جذب این بازیکن سرعت عمل وجود 
نداشــته اســت. علاقه مندی هایی برای آزمون که در لیست ناپولی بود، وجود 
داشــت که به تدریج کمرنگ می شــود. این ایجنت فوتبــال ایتالیا تاکید کرد: 
آزمون بازیکنی اســت که به ناپولی نمی آید. به راحتی شــرط می بندم، چون او 

شرایطش را ندارد.
چشمک لوشامپیونه به قلی زاده

ســتاره دیگری که امسال عملکرد خوبی داشت، علی قلی  زاده وینگر تیم شارلروا 
بلژیــک بود. قلــی زاده با عملکردش در این تیم بلژیکی توانســته توجه چند تیم 
فرانســوی را به خود جلب کند و شانس خوبی برای حضور در لیگ فرانسه دارد. 
قلی زاده فصل گذشــت در کنار ســتاره ای به نام کاوه رضایی در فوتبال بلژیک 
مشغول بود. در مورد کاوه هم باید بازگشت به تیم قبلی را به عنوان آینده نزدیک 
این بازیکن در نظر گرفت. رضایی از کلوب بروژ به صورت قرضی راهی شــارلوا 
شد اما در حال حاضر یکی از بازیکنان جدا شده شارلوا به حساب می آید و به این 
ترتیــب مقصد فصل بعد کاوه به احتمال خیلی زیاد دوباره بروژ خواهد بود.برادران 
محمدی هم دیگر لژیونرهای فوتبال ایران در اروپا هستند که به نظر آینده خوبی 
در پیــش دارند. مهرداد در فوتبال پرتغال و با درخشــش در ترکیب آوس جایگاه 
ثابتی پیدا کرده و اگر پیشــنهاد خیلی خوبی به باشگاه پرتغالی ارائه نشود مدیران 
آوس قید مهرداد را نخواهند. میلاد هم که به تازگی از روســیه به بلژیک رفته و 
برای خنت بازی می کند وضعیتی شبیه به برادرش دارد و بعید است فصل آینده را 
در تیمی غیر از همین خنت شروع کند. در روزهایی که صحبت هایی در خصوص 
بازگشــت امیر عابدزاده به ایران و ایستادن در دروازه پرسپولیس به جای بیرانوند 
شــنیده می شــود، باید گفت عقاب کوچک هم وضعیت خوبی در فوتبال پرتغال 
و ماریتیمو دارد. پس می توان گفت اگر خبری از بازگشــت به ایران نباشــد، امیر 
فوتبال خودش را در پرتغال ادامه خواهد داد. با گذر از اللهیار صیادمنش کم فروغ 
در فنرباغچه و انتقال قرضی این بازیکن به اســتانبول اسپور، لژیونر بعدی فوتبال 
ایران در اروپا که نســبت به همه سرنوشــت تلخ تری دارد وضعیت برای سامان 
قدوس چندان مساعد نیست. با نیمه تمام اعلام شدن لیگ فرانسه، آمیان به یک 
دســته پایین تر ســقوط کرد و به این ترتیب قدوس در صورت رسمی شدن این 
رای و ماندن در آمیان باید فصل بعد برای بازگشــت دوباره به سطح اول فوتبال 

فرانسه تلاش کند.

خبر

مجتبی یوسفی، کاپیتان سابق پیام 
مشهد، با عقد قراردادی یک ساله 
به فولاد سیرجان ایرانیان پیوست.

یوسفی،  مجتبی  ایسنا،  گزارش  به 
در خصــوص میزان طلبش از پیام 
و سرنوشــت تیم ســابقش اظهار 
کرد: با تیم فولاد سیرجان ایرانیان 
برای یک فصل به توافق رسیده و 
قرارداد بستم. مسئولان فدراسیون 
دیگر  پیام  باشــگاه  گفتند  والیبال 
وجود خارجی ندارد و حضورش در 

لیگ برتر منتفی است.
وی افزود: به همراه ســایر بازیکنان سابق این تیم از جمله بهبودی، شبان، صنوبر، فرید و علینژاد برای 
وصول طلب باقیمانده خود از پیام شــکایت کردیم. مطابق نظر فدراســیون، باشگاه پیام برای فصل 98 
باید ۷0 درصد از قرارداد بازیکنان را پرداخت کند. با این حســاب، از فصل گذشــته ۲5 درصد و از سال 
9۷ نیز 50 درصد طلب دارم. در مجموع حدود 130 میلیون تومان از باشــگاه پیام برای دو فصل گذشته 

طلب دارم.
کاپیتان سابق پیام مشهد و بازیکن جدید فولاد سیرجان در ادامه خاطرنشان کرد: امیدوارم پیام در لیگ 
برتر حضور پیدا کند. با حضور این تیم در رقابت ها، حداقل می توانیم به پولمان برسیم. زمانی که پیام در 
لیگ حضور داشــت، هیچ اسپانسری پای کار نیامد. صحبت های ضد و نقیض مدیرعامل باشگاه گویای 
نبود برنامه، برای اداره این باشــگاه اســت. وی پیش از این اعلام کرده بود که باشگاه برای فصل جدید 
اسپانسر دارد، اما در حال حاضر می گوید که به خاطر شرایط بد اقتصادی باید چندین اسپانسر جذب کنیم.
یوســفی یادآور شد: در خردادماه سال گذشته با تیم شــهرخودرو قرارداد بستم. متاسفانه به دلیل ایجاد 
حواشی از سوی برخی از افراد، حضور آن تیم در لیگ برتر منتفی شد. متاسفانه دوباره پیام شکل گرفت 
و در پنج هفته، پنج ســرمربی روی نیمکت نشستند. با اتوبوس به سیرجان رفتیم و با قطار بازگشتیم. تا 
نیم فصل حتی گرمکن و شــلوار نداشــتیم. تا انتهای فصل لباس تمرین یک شکل نداشتیم. با پیام تمام 
رکوردهای منفی را جابه جا کردیم. فکر نمی کنم تمام لیگ برای پیام بیشتر از سه ماه طول کشیده باشد. 

چون اکثر اوقات تیم ما تعطیل بود.

رئیس سابق فدراسیون فوتبال می گوید سرمربی سابق تیم ملی سر او و همکارانش کلاه گذاشته است.
به گزارش ایسنا، مهدی تاج، رئیس سابق فدراسیون فوتبال که پیش تر و هنگام حضور مارک ویلموتس 
در ایران گفته بود او بسیار »نجیب« است، درباره اتفاقات اخیر مربوط به پرونده شکایت مارک ویلموتس 
و ادعای او مبنی بر اینکه مســئولان فدراســیون فوتبال قراردادش را دستکاری کردند، گفت: او ادبیات 
خوبی اســتفاده نکرد. بهترین جمله این است که او سر ما کلاه گذاشت. او می گوید بند پرداخت سه ماه 

غرامت در صورت فسخ قرارداد را ما اضافه کردیم اما این درست نیست.
وی افزود: امکان دستکاری در هیچ قراردادی وجود ندارد. از طرفی هر قراردادی که زیر سقف فیفا بسته 
می شــود، لازم الجرا است و باید دســتمزد مربی پرداخت شود. ما هم در تاریخ های مربوطه نتوانستیم 
دســتمزد او را از طریق منابع خودمان در فیفا پرداخت کنیم.رئیس ســابق فدراسیون فوتبال با اشاره به 
اتفاقات مربوط به جدایی ویلموتس از تیم ملی گفت: ما 10، 15 نامه به بخش های مختلف زدیم که در 
پرداخت قرارداد ویلموتس به ما کمک کنند. رئیس بانک مرکزی هم از شــرکت ها و نهادهای مربوطه 
خواســت که جلوی فســخ قرارداد را بگیرند. طبق قرارداد هر کسی که قرارداد را فسخ کند، به اندازه سه 
مــاه باید غرامت بدهد.تاج درباره هزینه 30 میلیون تومانی برای ســفر دو روزه ویلموتس به تهران نیز 
اظهار کرد: ما برای او یک ماشــین عادی تهیه کردیم که از قبل هم داشــتیم. این اتومبیل هنوز هم در 
کمپ تیم های ملی حاضر است. هیچ یک از این موارد درست نیست. مردم هم این اخبار را قبول ندارند.
رئیس ســابق فدراسیون فوتبال در گذشــته بارها از ویلموتس به عنوان یک انسان نجیب یاد کرد. او در 
واکنش به اینکه آیا سرمربی سابق تیم ملی شایسته این عنوان است یا خیر گفت: ما پول او را  علی رغم 

هشت ماه نامه نگاری در موعد مقرر پرداخت نکردیم و او هم شکایت کرد.
تاج درباره شــکایت ویلموتس و در خواســت غرامت 6 میلیون دلاری از فدراسیون فوتبال گفت: بعد از 
مریضی من، مســئولان محترم فدراسیون فوتبال وکیل را تغییر دادند و یک وکیل دیگر انتخاب کردند. 

حتما در لایحه ارسالی پیش بینی های لازم شده است. البته در جریان این لایحه نیستم.
وی درباره شکایت کارلوس کی روش برای پاداش ۲00 هزار دلاری از فدراسیون فوتبال گفت: کی روش 
اعتراضی درباره عنوان ســومی در جام ملت ها داشــت که در دوره اخیر دیدار رده بندی برگزار نشــد. در 
قرارداد آمده بود که اگر سوم شویم می توانیم به او ۲00 هزار دلار پاداش بدهیم که اگر این اتفاق می افتاد 

یک میلیون دلار هم پاداش می گرفتیم.
رئیس سابق فدراسیون فوتبال که برای جلسه با شهریاری، معاون صداوسیما در این سازمان حاضر شده 
بود، در گفت وگو با اخبار ورزشــی شبکه سه، حاضر به افشاگری نشد. او چندی پیش عنوان کرده بود به 

زودی دست به افشاگری خواهد زد اما این اتفاق رخ نداد.
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ورزش استان
خبر

روز گذشــته وبســایت و کانال تلگرام برنامه »نود« نیز تعطیل شد تا بطور 
رسمی و غیر مستقیم اعلام شود که بازگشت عادل فردوسی پور به تلویزیون 

تا اطلاع ثانوی ناممکن است.
پس از گذشــت یک سال و نیم از تعطیلی نابهنگام برنامه نود و وعده های 
برخی افراد در ماه های بعدش مبنی بر بازگشــت ایــن برنامه، حالا از روز 
گذشته وبسایت و کانال تلگرام برنامه »نود« نیز تعطیل شد تا بطور رسمی و 
غیر مستقیم اعلام شود که بازگشت عادل فردوسی پور به تلویزیون تا اطلاع 

ثانوی ناممکن است.
یکی از عوامل وبســایت این برنامه در گفتگویی کوتاه گفت: پروژه ای که 6 
سال تک تک لحظاتمون رو صرفش کردیم به تعطیلی کشیده شد و به این 

واسطه با سایت 90 خداحافظی کردیم.
برنامه نود با اجرای عادل فردوســی پور از سال ۷8 تا 9۷ بطور هفتگی روی 
آنتن شبکه سه میرفت و در چندین سال متوالی به عنوان پرببینده ترین برنامه 

تلویزیونی از نگاه مردم انتخاب شده بود.
این اتفاق سبب این شد که یکبار دیگر آخرین حضور عادل 
را در رسانه ملی مرور کنیم البته نه در قاب نود بلکه در 

برنامه کتابخوان سروش صحت.
عادل فردوســی پور در بیش از ۲0 سال فعالیتش 
خیلی کم تن به مصاحبه با رسانه ها داد و در سال 
هــای اخیر تنها گفت و گوهای او  در برنامه های 

تلویزیونی مثل دورهمی، خندوانه و کتاب باز بود.
برنامه 90 در تاریخ ۲0 اسفند 9۷ رسما تعطیل شد 
اما دو روز بعد از این اتفاق جنجال برانگیز فردوسی 
پور در برنامه »کتاب باز« شــبکه نســیم رودرروی 
ســروش صحت نشســت و درباره مساله ای غیر از 
برنامه نود صحبت کرد هرچند او آنقدر شیفته فوتبال 
است که ناخودآگاه فضای این گفت و گو نیز رنگ و 

بوی فوتبالی به خود گرفت.
حسادت

عادل فردوســی پور با وجود اینکه میهمان برنامه 
است اما ســروش صحبت بیشتر حرف می زند:« 
من به تو حسودیم میشه...اشکالی نداره که به جای 

شما بگم تو...تو همه چی رو می دونی...«
این اولین حرف هایی اســت که او با همان لحن 
و هیجان خاص خودش می گوید. صحت کتاب 
های ترجمه عادل را معرفی می کند؛ هنر خوب 
زندگی کردن، هنر شفاف اندیشیدن، فوتبال علیه 
دشمن و جالب است که تمام این کتاب ها با چاپ 
های متعددی رســیده اند آن هم در روزگای که به 
قول خود فردوسی پور تیراژ کتاب ها در حد 100 ، 
150 عدد است. اما شاید نام فردوسی پور باعث شده 
که کتاب هایی که او ترجمه کرده به چاپ هشــتادم 

برسد.
کاریزمای صحت

ســروش: می دونی من خیلی فوتبال رو دوست دارم اما 
اصلا این بازی رو بلد نیستم. هیچوقت نتونستم توی کوچه 

حتی بازی کنم.
عادل: تو اونقدر استعداد داری...اصل کاریزمای خاصی داری. 
من همیشه دوستت داشتم بخصوص بعد از آن برنامه نود 
که با رامبــد بودی... اصلا همه چی خیلی خوب پیش 
رفت، ما هم هیچ هماهنگی قبل از اون برنامه با هم 
نداشتیم. خلاصه که کاریزمای خاصی داری و در 
همه جا موفق هســتی. اشکالی نداره که بهت 

حسودی کنم؟
او در ادامــه درباره اینکه چه شــد به کار 
ترجمــه کتــاب رو آورد گفت:« من در 
روزنامــه ابرار ورزشــی مترجم بودم 
و این کار را دوســت داشــتم.« او 
افزود:« کار ترجمه سخت و زمان 
بر و لذتبخش است. »عادل درباره 
کتاب هنر خوب زندگی کردن که 
به چاپ های متعددی رسیده است 
هم گفت:« من خیلی می گشتم اما کتاب 
ها را نمی پسندیدم. نســخه انگلیسی این کتاب را 
ســال 93 یکی از دوستانم به من داد. البته به خاطر گرفتاری 
و حجم کاری برنامه نود و کارهای دیگر چندتا از بچه های دانشگاه شریف 
هم در ترجمه آن کمک کردند. دوســت نداشتم کار ی را که  می کنم خز و 

کلیشه ای باشد.«
کنکور

» من از قدیم کتاب می خواندم اما نه به اندازه خیلی از کتابخوان ها. کتابی 
اگر خوب بود و معرفی می شــد می خواندم. » فردوسی پور درباره روزهای 
جوانی اش اضافه کرد:« من در سال ۷1در کنکور رتبه ۲۷1شدم اما در فاصله 

مرحله اول و دوم کنکور برای اولین بار مسابقات المپیک بارسلون از تلویزیون 
پخش می شــد و من با خودم می گفتم من که رتبه ام خوب است از صبح 
تا شب تمام رشته های المپیک را از تلویزیون می دیدم. عاقبت هم انتخاب 
اولم که عمران قبول نشدم و خوشبختانه انتخاب دومم که صنایع بود را قبول 
شدم. » عادل اضافه کرد:« از این نظر خوشبختانه که رشته صنایع خیلی به 
من کمک کرد در کارم ، دید سیستمی به من داد و در چیدمان ذهنم مفید و 

مثمر ثمر بود و هست.«
او افزود:« آن زمان فوتبال پخش نمی شــد. یک ورزش و مردم بود و یک 
برنامه ورزش از شــبکه ۲ و نهایتا هفته ای یکــی دوبار فوتبال پخش می 
شــد.اینترنت هم نبود و من صبح های شنبه دنیای ورزش و کیهان ورزشی 

را می خریدم.«
انگشت کج

در لابه لای صحبت ها که البته که فردوسی پور مثل همیشه با سرعت بالای 
حرف زدنش میدان را در دست دارد و در واقع کتاب باز هم شبیه نود می شود 
و او بیشتر سوال کننده است. با این حال در این لحظه توجه سروش صحت 

به انگشت عادل جلب می شود:« انگشتت کجه؟«
عادل غش غش می خندد:« من کلا کج و کوله هستم.آنقدر می نویسم که 

ورم کرده است. من می نویسم و تایپ نمی کنم.«
سروش: »آدم مرتبی هستی؟«

عادل:« به قیافه من میاد آدم مرتبی باشم.؟«
سروش:« نه واقعا...«

عادل:« البته خود تو هم اونقدر مرتب نیستی...اوندفعه ریش و موهات کاملا 
نامرتب بود

ســروش:« آره...من و عادل یک وجه مشترک دیگه هم داریم، هردومون به 
بدترین شکل ممکن ماشین پارک می کنیم. »

در ادامه سروش صحت درباره درکش از فوتبال گفت:« به نظر من آدم باید 
در زندگی مثل یک فوتبالیست باشد. هم در زمین جانش را بدهد و هم یادش 
باشد که این فقط یک بازی است. مثل زیدان که در فینال جام جهانی جانش 
را برای فرانســه می دهد اما در یک لحظه تصمیمی می گیرد که نشان می 

دهد که فوتبال برایش یک بازی است و مسایل مهمتری هم وجود دارد.«
فردوســی پور هم در ادامه این حرف گفت:« تحلیل خوبی بود. فوتبال خیلی 
عجیب و غریب اســت. نمی فهمم چرا کسانی مثل رامبد فوتبال را دوست 

ندارند و ارتباطی برقرار نمی کنند.« 
سروش صحت هم افزود:« اکبر رادی می گوید فوتبال خوب مثل یک شعر 

است.«
نود

کتاب هنرخوب زندگی کردن عادل در زمان پخش برنامه به هشتادمین چاپ 
رســیده است و سروش این را به برنامه نود پیوند می زند:« این کتاب خیلی 
ممکن اســت به چاپ نودم برسد ، عدد برای تو عدد مهمی است آیا برنامه 
خاصی درباره اش داری؟«»راســتش تا حالا به آن فکر نکردم اما ایده خوبی 

است و فکر می کنم تا نمایشگاه بعدی به چاپ نود برسد.«
عادل نود برای تو عدد خاصی است ، احساس می کنم هرجا نود را می بینی 

حس و حال خاصی داری؟
عادل: بله کاملا درست می گی

کتاب
اما در بخش معرفی کتاب صحت کتاب هایی را که عادل همراه آورده معرفی 
می کند. اولین آن ها کوری ژوزه ســاراماگو اســت. فردوسی پور درباره این 
کتاب می گوید:« کتابی که عجیب و غریب دوستش دارم کتاب کوری است. 
تا یک مدت هرکجا می رفتم فکر می کردم همه چیز یا سیاه است یا سفید.«

او اضافه می کند:« البته در زمینه فوتبال کتاب های آقای حمیدرضا صدر هم 
فوق العاده هستند و من دوست داشتم آن ها را هم می آوردم.«

دیگر کتاب های مورد علاقه فردوسی پور این ها هستند: گل صحرا نوشته 
کاترین میلر، »دیوانه های فوتبال« دومینیک آتون و دنی دایر، »جزء از کل« 
اســتیو تولتز ، » بارهستی« میلان کوندرا، »زندگی پیش رو« رومن گاری ، 

»قلعه حیوانات« جرج اورول
تیم نویسندگان سروش صحت

فردوسی پور اما به سبک برنامه نود این بار در هیبت مجری قرار می گیرد و 
. در مورد تیم منتخب نویســندگان محبوب سروش می پرسد. پاسخ صحت 
هم جالب است:« کاپیتان و هافبک بازیساز تیم من داستایوفسکی است. در 
خط حمله بوکوفسکی و کامو بازی می کنند.البته کامو پشت مهاجم بازی می 
کند.«فردوسی پور:« به نظر من ساراماگو را هم در خط حمله بازی بده ...البته 

به عنوان یک مهاجم گل نزن.«
سروش ادامه می دهد:« درون دروازه هم لئو تولستوی را می گذارم....راستی 

یادم آدم ، با حافظ و سعدی و مولوی کمربند خط میانی را می بندم.«
آقای فردوسی

در بخش پایانی برنامه و زمانی که سروش صحت به رسم برنامه قصد داشت 
تندیس یک شاعر را به میهمان برنامه بدهد گفت:« فکر می کنم اجداد تو به 
فردوسی علاقه داشتند که فامیلیتان شده فردوسی پور. به همین خاطر ما یک 

تندیس فردوسی به تو هدیه می دهیم.«
فردوسی پور هم یاد خاطره ای می افتد:« کلاس سوم دبستان بودم یک روز 
خانم معلم پرســید: بچه ها فردوسیه کیه؟ گفتم ما خانم.خنگ بودم چقدر!!! 

بنده خدا خانم معلم فکر کرد سرکارش گذاشته ام.

خداحافظی همیشگی با برنامه »90«

انگشت کج عادل
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511/1آگهی اصلاحی
 در اجــرای ماده ۲0 آئین نامه اجرائی قانون اصلاح مواد 1و۲و3 قانون ثبت ورای هیات محترم 
نظارت استان به شــماره10۲/98/358۲9-98/10/۲9 بدینوسیله به اطلاع می رساند یکقطعه 
زمین مزروعی به مســاحت 14۲55 متر مربع تحت پلاک 1 فرعی از 19 اصلی واقع در بخش 
1۲ مشهد بنام آقای حسین محمدی سند مالکیت صادر گردیده است که پس از بازدید از محل 
ملک مشخص گردید که حدود اربعه ملک به شرح ذیل تغییر نموده ولی مساحت ملک تغییری 
نداشــته است: شملا بطول 63/46 متر شرقا بطول 136/30 و۲۲/۲۲ و۷4/3۲ متر جنوبا بطول 
8۲/۷0 متــر غربا بطــول 15/45 و۲1/۷0 و51/۷3 و۲4/۲۷ و 153/1۷ متر لذا در اجرای بند 6 
ماده یک قانون اصلاح مواد 1و۲و3 قانون اصلاح و حذف موادی از قانون ثبت اســناد واملاک 
مراتب دریک نوبت آگهی تا چنانچه مالک یا مالکین مشاعی وفروشندگانی که در جلسات هیات 
حضور نداشته اند اعتراض خود را برای رای صادره ظرف یک ماه از تاریخ انتشار آگهی به اداره 
ثبت اسناد واملاک فریمان تسلیم ورسید دریافت دارند و ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع ذیصلاح قضائی نموده وگواهی تقدیم دادخواست را اخذ 
وبه اداره ثبت اسناد تسلیم نمایند در غیر اینصورت نسبت به صدور سند مالکیت بنام نامبردگان 

فوق برابر مقررات اقدام خواهد شد.
 تاریخ انتشار نوبت اول :99/۲/31
تاریخ انتشار نوبت دوم: 99/3/1۷

 محمد رضا رجائی مقدم- رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان
***************************************

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
داره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهــی موضوع ماده 3 و ماده 13 آئیــن نامه قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1398603060۲۲000896 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای حسن وجیه فریمانی فرزند محمد 
تقی بشماره شناسنامه0 صادره از فریمان دریک باب ساختمان به مساحت 35۲ متر مربع  پلاک 
36۲3 فرعی از ۲۷6 اصلی واقع در بخش 13 خریداری از مالک رســمی آقای محمدتقی وجیه 
محرز گردیده اســت .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ 
رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد .
تاریخ انتشار نوبت اول :1399/۲/31

تاریخ انتشار نوبت دوم : 1399/3/1۷ 
محمدرضا رجایی مقدم - رئیس ثبت اسناد واملاک فریمان

تاسیس، تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شرکت کشــاورزی و خدمات مشاوره ای نوین گستر کوه میش شرکت تعاونی 
به شــماره ثبت ۲984 و شناسه ملی 1400005840۲ به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی 
عادی مورخ 01/0۲/139۷ و نامه شــماره ۲18۷/۲0/۲/9/516 مــورخ ۲4/11/9۷ اداره تعاون 
روستایی شهرستان سبزوار تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1 - مهدی مهدی زاده 0۷945516۲9 و 
میناسادات مقامی راد 0۷90۷54093 به سمت بازرسین اصلی شرکت برای مدت یکسال مالی 
انتخاب گردیدند. ۲- اعضاء هیئت مدیره به قرار ذیل انتخاب گردیدند: ســید حامد مقامی راد 
۲1103۷۲6۲1 و سید مهدی ۲1103۷۲6۲1 و حسین فقیهی زاده 0۷9511۷310 و علی محمد 
رجبی 0۷94555136 به سمت اعضای اصلی هیاتً مدیره و محمد استاجی 0۷80311841 به 
ســمت عضو علی البدل هیاً ت مدیره برای سه ســال انتخاب گردیدند. اداره کل ثبت اسناد و 
املاک استان خراسان رضوی مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری سبزوار )851۷90(

تاسیس، تغییرات شرکت موضوع 
آگهی تغییرات شــرکت مسکن کارگران گیبر ساز شرکت تعاونی به شماره ثبت   
۲30۲۲ و شناســه ملی 10380384894 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
۲0/09/1398 ونامه شــماره 11965۷/۲ مــورخ 30/11/1398 اداره تعاون کارو رفاه اجتماعی 
شهرســتان مشهد تصمیمات ذیل اتخاذ شد : اساسنامه جدید تعاونی مورد تصویب قرار گرفت 
. مدت فعالیت شــرکت تعاونی تا پایان سال 1399 تمدید گردید. اداره کل ثبت اسناد و املاک 

استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )851۷91(

تاسیس، تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شــرکت مســکن کارگران گیبر ساز شرکت تعاونی به شــماره ثبت ۲30۲۲ و 
شناســه ملی 10380384894 به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 
مورخ ۲0/09/1398 ونامه شــماره 119659/۲ مــورخ 30/11/1398 اداره تعــاون کارو رفاه 
اجتماعی شهرســتان مشهد تصمیمات ذیل اتخاذ شد : اسماعیل مینایی با شریک   شماره ملی 
 093۲156551  و ســید جواد موسوی بصیرت  شــماره ملی  00136۷6806  و شهاب صحرایی 
 شماره ملی  09۲3053859  به عنوان اعضای اصلی هیات مدیره و محمد رضا معینی رفیع زاده 
شماره ملی  090105۷9۲4  به عنوان عضو علی البدل هیات مدیره برای مدت سه سال انتخاب 
شدند .   هادی رعنایی  شماره ملی  06818۷641۷  بعنوان بازرس اصلی و احسان   پزشک شماره 
ملی  0944669816    بعنوان بازرس علی البدل برای مدت یکســال مالی انتخاب شدند . اداره 
کل ثبت اســناد و املاک استان خراســان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

مشهد )851۷9۲(

تاسیس، تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شرکت مسکن کارگران گیبر ساز شرکت تعاونی به شماره ثبت ۲30۲۲ و شناسه 
ملی 10380384894 به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ 0۲/11/1398 ونامه شماره 
119659/۲ مورخ 30/11/1398 اداره تعاون کارو رفاه اجتماعی شهرســتان مشهد تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد : سید جواد موسوی بصیرت  شماره ملی  00136۷6806 به سمت رئیس هیئت 
مدیره و شــهاب صحرایی  شــماره ملی  09۲3053859 به ســمت نائب رئیس هیئت مدیره و 
 اسماعیل مینایی باشریک   شماره ملی  093۲156551 به سمت منشی هیات مدیره و مدیر عامل 
 انتخاب گردیدند. کلیه قراردادها و اسناد رسمی و تعهد آور بانکی از قبیل چک ، سفته ، برات ، 
و اوراق بهادار با امضای  یک یا دو نفر از اعضای هیات مدیره آقای سید جواد موسوی بصیرت 
)رئیس هیات مدیره( و شهاب  صحرایی )نایب رئیس هیات مدیره( باتفاق آقای اسماعیل مینایی 
با شــریک )مدیر عامل( و مهر شرکت  دارای اعتبار اســت و اوراق و نامه های عادی با امضاء 
اســماعیل مینایی با شریک )مدیرعامل( و مهر شرکت معتبر  خواهد بود.  اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )851۷93(

تاسیس، تغییرات شرکت
آگهی تغییرات شرکت تعاونی مسکن شماره چهار کارکنان فرماندهی انتظامی خراسان رضوی 
به شماره ثبت ۷8۲9 و شناسه ملی 10380۲36۲36 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
ســالیانه مورخ 0۷/05/139۷ و نامه شــماره 1۲0000 مــورخ 18/6/9۷ اداره تعاون کار و رفاه 
اجتماعی مشهد تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1 -غلامعلی واعظی مقدم 6509553904 به عنوان 
بازرس اصلی و تاج محمد مسافری 08۷0548931 به عنوان بازرس علی البدل برای یک سال 
مالی انتخاب گردیدند ۲ - صورتهای مالی 96 به تصویب رســید. اداره کل ثبت اسناد و املاک 

استان خراسان رضوی اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری مشهد )851۷94(
مفقودی

برگ ســبز خودرو ســواری پراید 111 مدل 1398 به شماره پلاک 4۲۲ ن 81 ایران 36 شماره 
موتور M13/6۲6۲813 شماره شاسی NAS431100K1053586 مربوط به نساء سوری مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی نوبت دوم

گواهی موقت کارشناســی ، رشــته تاریخ محض به نام عبداله مبارزی تقی آباد به شماره ملی 
08۷309۲۷3۲ فرزند عباس  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.

پرداخت کـفاره و فـطریه 
براى تأمین دارو و درمان کودکان مبتلا به سرطان

در این روزها که دستانمان دور اما قلبهایمان نزدیک است، با پرداخت فطریه و کفاره از راه دور، همچنان همراه 
کودکان مبتلا به سرطان باشیم. با پرداخت کفاره و فطریه امسال به محک، مى توانیم نجات بخش زندگى 
قهرمانان کوچکى باشیم که در هر شرایطی باید سرسختانه با سرطان بجنگند. مبالغ کفاره و فطریه اهدایى 
شما در محک صرف تأمین هزینه دارو و درمان کودکان که سخت تر از هر زمان دیگریست، خواهد شد. 

    تنتان سلامت

5892-1011-2482-1428

گفت وگوی اختصاصی صبح امروز با عضو فراکسیون زنان مجلس دهم در مورد حواشی ناشی از سخنان زهره سادات لاجوردی مبنی بر عدم اهمیت کودک همسری در جامعه؛

کودک همسری مساله ای اجتماعی یا سیاسی
سیاوشی: مطرح کردن این موضوع که کودک همسری مسأله اصلی جامعه ما نیست به منظور ایجاد تقابل سیاسی است

ســارا ایزدخواه/ طیبه سیاوشــی گفت: 
مطرح کردن این موضوع که کودک همسری 
مسأله اصلی جامعه ما نیست به منظور ایجاد 
افرادی  تقابل سیاسی اســت. درواقع چنین 
اتهام وارد می کنند و نوعی تقابل سیاســی را 

به راه می اندازند.
امــروز، طیبه  به گــزارش روزنامــه صبح 
سیاوشی، عضو فراکسیون زنان مجلس دهم 
در رابطه با عملکرد احتمالی مجلس یازدهم 
اظهار کرد: در مورد لایحه حمایت از حقوق 
کودکان و نوجوانان باید اذعان داشت که در 
مجلس دهم تلاش زیادی برای تصویب این 
لایحــه صورت گرفت و با گذشــت بیش از 
یک دهه توانســتیم این لایحه را در صحن 
علنی مجلس به تصویب برسانیم. امیدواریم 
که به تأیید نهایی شورای نگهبان نیز برسد.

وی با اشــاره به ورود مجلس دهم به طرح 
اصلاح مــاده 1041 که در راســتای تغییر 
حداقل سن ازدواج بود، گفت: ورود ما به این 
موضوع، بیشــتر به دلیل حساسیت هایمان در 
حوزه کودکان بود؛ بنابراین تلاش کردیم تا 

سن کودکی را به 13 سال افزایش دهیم.
سیاسی کردن اصلاح ماده ۱04۱ از 

سوی برخی افراد
این عضو فراکســیون زنــان مجلس دهم 
خاطرنشان کرد: در این راستا براساس فتوای 
آیت الله مکارم شیرازی بر مبنای اینکه ملاک 
ازدواج بلوغ عقلی فرد است، تلاش کردیم تا 
این لایحه را به تصویب برسانیم. این قانون 
جمعیتی از حوزه اجتماعی را دربر می گرفت 
و امنیت خاطر را برای کودکانی که محروم از 
بضاعت مالی و عاطفی بودند فراهم می کرد، 
اما متأســفانه برخی طرح اصلاح ماده 1041 

را سیاســی کردند و آن را به سمت و سویی 
کشــاندند و برچسب هایی عجیب به آن وارد 
شد که این برچسب ها به هیچ عنوان مد نظر 
کســانی که برای تصویب این طرح تلاش 

می کردند، نبود.
اگر خانواده هسته اصلی جامعه است باید 

به مسأله ازدواج کودکان وارد شد
وی با بیان اینکه »پرســش اینجاست آیا در 
جامعه اســلامی خانواده، هسته اصلی است 
یــا خیر؟ اگر هســته اصلی خانواده اســت؛ 
بنابراین می بایست به مسأله ازدواج کودکان 
وارد شــد« تصریح کرد: از نظر ما این طرح 
می توانــد میزان زیادی از مســائل جامعه را 
حل و فصل کند مسائلی چون تأمین دنیای 
کودکــی، ایجاد خانواده ای پویا و ســالم و... 
. درواقــع این طرح هیچ خدشــه ای به فرد، 
خانواده یا فقه وارد نمی کند و کاملا مطابق با 
فقه پویا است. باید توجه داشت مرجعی چون 
آیت الله مکارم شــیرازی فتوایی نمی دهد که 
با فقه پویای جعفری همخوانی نداشته باشد.

ایجاد تقابل سیاسی با مطرح کردن مسأله 
نبودن کودک همسری

سیاوشی در پاسخ به این پرسش که با وجود 
اهمیت ســن ازدواج کودکان و مشــکلاتی 
که ایــن پدیــده می تواند بــرای جامعه به 
همراه داشته باشــد و فتوای آیت الله مکارم 
شیرازی چرا خانم لاجوردی معتقد است که 
کودک همسری مسأله اصلی جامعه ما نیست، 
گفت: مطرح کردن چنیــن اظهارنظراتی به 
منظور ایجاد تقابل سیاســی است. این افراد 
اتهام وارد می کنند و نوعی تقابل سیاســی را 
به راه می اندازند. کودک همســری، مسأله ای 
اجتماعی اســت و نباید در مورد این موضوع 
اجتماعی تقابل ایجاد شــود، بلکه می بایست 

این مسأله اجتماعی را حل و فصل کرد.
فرمانــدار معمــم و روحانی ســیرجان مانع 
از ازدواج یک کودک شــد/ گفته می شــود 

کودک همســری،  موضوع  پیگیر  نمایندگان 
مبانی دینی را نمی فهمند

نماینده مجلس دهم اظهار کرد: در شــرایط 
امــروز جامعه می بینیم که مردی 50 ســاله 
دختری 11 ســاله را بابت طلب به عقد خود 
درمی آورد حتی در موردی از کودک همسری، 
فرماندار سیرجان که فردی معمم و روحانی 
بود، ورود کرده و مانع این ازدواج شد. چطور 
ممکن اســت که یک فــرد معمم و روحانی 
متوجه این موضوع باشد که کودک همسری 
آســیب به فرد و جامعه وارد می کند، اما ادعا 
 شود برخی نمایندگان مجلس دهم که پیگیر 
تصویــب این قانون هســتند مبانی دینی را 

نمی فهمند و نسبت به آن آگاهی ندارند.
وی بیان کرد: لایحــه حمایت از کودکان و 

نوجوانان در مجلس دهم به تصویب رســید، 
حتی آقــای لاریجانی تصویب این لایحه را 
جزو عملکردی مناسب از مجلس ارائه کرده 
و آخریــن ماده این طرح نیــز اخیرا تصویب 
صحن را گرفتــه و برای تأیید به شــورای 

نگهبان ارجاع داده شد.
تصویب لایحه منع خشونت علیه زنان 
می تواند دست آوردی مهم برای مجلس 

یازدهم باشد
سیاوشــی افزود: بنابراین خیلی خوب است 
کــه مجلــس یازدهم پس از ابــلاغ رئیس 
جمهوری از بعــد نظارتی بــه این موضوع 
ورود کند، درواقــع منتخبان مجلس یازدهم 
بتوانند در انجام یا عملیاتی کردن این قانون 
نظارت داشته باشند. از اولین دوره ای که وارد 

مجلس شــدیم پیگیری هــای لازم در مورد 
لایحه منع خشونت علیه زنان را انجام  دادیم 
که با ارجاع آن از سوی قوه قضاییه هم اکنون 
در کمیســیون لوایح قرار دارد؛ بنابراین نیاز 
اســت که این لایحه توسط مجلس یازدهم 
پیگیری شــود. درواقــع تصویب این لایحه 
فراکسیون  برای  مهم  دســتاوردی  می تواند 

زنان مجلس یازدهم باشد.
تقابل مجلس یازدهم با مجلس دهم به 

منافع مردم آسیب می زند
وی در پاســخ به این پرســش که آیا زنان 
منتخب مجلس یازدهم می توانند تلاش های 
مجلس پیشــین در رابطه با برخی قوانین را 
تغییر دهنــد؟ بیان کرد: همانطور که معتقدم 
من بخشی از نظام جمهوری اسلامی هستم 
افراد روی کار آمــده در مجلس یازدهم نیز 
بخش دیگری از نظام را تشــکیل می دهند؛ 
بنابراین ایجاد تقابل ها به منافع مردم آسیب 
وارد می کند. فراکسیون زنان مجلس یازدهم 
می تواند به بســیاری از موضوعات ورود کند 
بــدون اینکه نیاز به ایجــاد تقابل با عمکرد 
مجلس دهم باشــد. درواقع مسائلی در حوزه 

زنان وجــود دارد چون موضــوع ارث، دیه 
و... همچنان دســت نخورده باقــی مانده و 
می توانند  یازدهم  منتخب مجلس  خانم های 

در آن ورود پیدا کنند.
لاینحل ماندن بیمه زنان خانه دار

عضو فراکســیون زنان مجلس دهم افزود: 
مجلــس یازدهم می توانــد در مورد موضوع 
زنــان سرپرســت خانــوار و امتیازاتــی که 
می تواننــد به آن ها ارائه دهند وارد شــود. یا 
اینکه در مورد بیمه زنان خانه دار ورود داشته 
باشــند تا بتوانند آن را به تصویب برســانند. 
خانم بهــروزی، نماینده ســابق از دور دوم 
مجلس به این موضــوع ورود کردند و هنوز 
ایــن موضوع لاینحــل باقی مانده اســت. 
مجلس دهم نتواست این موضوع را به نتیجه 
برساند و چه خوب است که مجلس یازدهم 

پیگیر این موضوع باشد.
عضویت زنان در هیئت رئیسه مجلس از 

آرزوهای ماست
سیاوشــی در پاسخ به این پرســش که آیا 
حضــور دو زن در هیئــت رئیســه مجلس 
می توانــد عملکرد و نتایــج مثبتی به همراه 
داشته باشــد؟ ادامه داد: ما در مجلس دهم 
با وجود تمام تلاش هایی که هر ســاله برای 
عضویت در هیئت رئیســه مجلس داشتیم، 
ناکام ماندیــم و امیدوارم ایــن زنان موفق 
شوند. درواقع یکی از مناصب مدیریتی عالی 
در سطح مجلس اســت و دست یابی به آن 
برای خانم ها موفقیت محسوب می شود. اگر 
زنان منتخــب مجلس یازدهم بتوانند به این 
مناصب دســت پیدا کنند بسیار عالی است؛ 
چــرا که یکــی از آرزوهای مــا تحقق این 

موضوع است. 

 تصویــب لایحه 
منع خشونت علیه 
زنــان می توانــد 
ی  د ر و ســت آ د
مجلس  برای  مهم 

یازدهم باشد

باید توجه داشــت 
مرجعی چون آیت الله 
شــیرازی  مــکارم 
که  نمی دهد  فتوایی 
با فقه پویای جعفری 
نداشــته  همخوانی 

باشد


